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El projecte municipal ha estat inclòs en la Llei de Barris. Pàgina 3

PILAR ABIÁN

La Generalitat destinarà
prop de 5 milions d’euros
per fer millores a la Ribera

Les escales, en marxa

Geli confirma
que l’hospital
de Montcada
tindrà llits

P. 4

>>  Geli, a la roda de premsa

SÍLVIA DÍAZ

>>  Cultura enllesteix un
programa de cursos
amb novetats  P. 20

>>  El Valentine d’EBA
fitxa el pivot Marc
Fabregat de 2,05 P.25

ARXIU

Un montcadenc va voler compartir l’experiència amb el seu gos  P. 5

>> Gran acceptació de
les propostes municipals
per a l’estiu. P.13, 22 i 24

>> L’Escola d’Adults es
trasllada provisionalment
a Montcada Nova P.12

>> El Consell de la
Dona busca material
històric per rescatar la
memòria femenina P.14

Més d’un centenar de persones no es va voler perdre l’estrena de les noves escales mecàniques
que connecten els carrers Major i Domingo Fins. El 19 de juliol, i amb un ambient de festa, la
gent ja va poder enfilar-se còmodament als graons automàtics i oblidar-se del pendent.

La consellera de Sanitat, Mari-
na Geli (PSC), ha anunciat que
l’hospital que el govern autonò-
mic ha projectat entre Mont-
cada, Cerdanyola i Ripollet
tindrà prop de 200 llits. La in-
formació es va donar a conèi-
xer durant la presentació del Pla
sanitari del Vallès Occidental al
Consell Comarcal el  19 de juliol
i va satisfer especialment els al-
caldes de les tres ciutats, ja que
en principi no es preveia que el
centre comptés amb llits d’hos-
pitalització. L’equipament cos-
tarà entre 60 i 70 milions d’euros
i és previst que entri en funcio-
nament al 2009.

>> Veïns de Vallençana i
Reixac expliquen com
viuen amb la por al foc P.7

NÚRIA REGUERO

>> La incineradora estarà
totalment desmantellada
a final de setembre  P.6

LLUÍS MALDONADO
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PROJECTE D’INTERVENCIÓ A LA RIBERA

El pla rebrà el suport econòmic de
la Generalitat amb 4’8 milions d’euros

El PIIR ha estat inclòs en la segona convocatòria d’ajuts de la Llei de Barris que requereixen atenció especial

les actuacions en 8 àmbits

sílvia alquézar
redacció El municipi

rep més de
205.000 euros

en subvencions

El Departament de Política Ter-
ritorial i Obres Públiques de la
Generalitat ha decidit incloure el
Projecte d’Intervenció Integral
de la Ribera (PIIR) en la segona
convocatòria de la Llei de barris,
àrees urbanes i viles que reque-
reixen atenció especial. El go-
vern autonòmic subvencionarà
el pla, valorat en 10 milions
d’euros, amb l’aportació de la
meitat del pressupost. La notí-
cia, feta pública el 13 de juliol,
ha causat una gran satisfacció a
l’Ajuntament. “L’ajut perme-
trà avançar en l’execució del
projecte”, ha indicat l’alcalde,
César Arrizabalaga (PSC), qui ha
afegit que “les actuacions su-
posaran un gran canvi per al
municipi i, en concret, per a
la Ribera, que presenta pro-
blemes socials i urbanístics
que s’han de resoldre amb
urgència”. La Generalitat ha
resolt adjudicar els ajuts a 17
projectes d’un total de 77 pre-
sentats d’arreu de Catalunya. Els
criteris d’avaluació han estat la
problemàtica urbanística i els
dèficits d’equipaments i serveis.
També s’han valorat les carac-
terístiques demogràfiques i els
problemes socials i econòmics
més patents com la taxa d’atur
o el percentatge de població en
risc d’exclusió.

L’objectiu. La Ribera és un
veïnat creat a principi dels anys
60 que, des dels seus inicis, ha
viscut deficiències urbanístiques
i un baix nivell de desenvo-
lupament local. El PIIR s’ha
constituït com una eina bàsica
per assolir la recuperació
econòmica, social i urbanística
del sector. El projecte s’articula
entorn 6 finalitats bàsiques: la
millora de la connexió de la Ri-
bera amb la resta de la ciutat, la
rehabilitació dels espais públics
interiors, la creació d’equipa-
ments que permetin dotar el
barri de serveis, el foment de la
participació ciutadana, la dina-
mització comercial i econòmica
i la rehabilitació del parc immo-

biliari. El PIIR inclou nombroses
actuacions que es duran a terme
entre aquest any i el 2009. De
fet, els equips tècnics de l’Ajun-
tament treballen transversalment
des de fa més d’un any en el pro-
jecte i ja s’han posat en marxa
algunes iniciatives com la cons-

Millora de l’espai públic
Sis actuacions: la reurbanització de l’avinguda de
la Ribera –588.000 euros entre enguany i el 2007,
–de la plaça de la Ribera –192.000 euros fins al
2006–, del carrer Llevant –263.000 euros al 2008
i 2009–, adequació d’espais –628.000 euros al
2006–, la reurbanització del carrer dels Horts –
139.000 euros al 2008– i del carrer de les Aigües
–72.000 euros el 2008.

Provisió d’equipaments per a l’ús col·lectiu
Dos projectes: l’adequació d’un local municipal per
acollir el Centre Cívic –640.000 euros entre el 2005
i el 2007– i l’adequació d’espais per a equipaments
del barri –720.000 euros entre el 2006 i el 2007.

Equitat de gènere en l’ús de l’espai urbà i dels
equipaments
Adequació de locals per acollir activitats i serveis
que fomentin la igualtat de gènere –50.000 euros
entre enguany i el 2009.

Accessibilitat i supressió de barreres arqui-
tectòniques
Millora dels passos soterrats per a vianants sota
la via del tren –80.000 euros entre el 2005 i 2006.
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El Projecte d’Intervenció Integral s’articula en vuit
camps d’actuació. En aquest quadre s’especifiquen
les actuacions, el pressupost i el termini d’execució.

titució de la Taula Cívica, for-
mada per representants de tots
els col·lectius del barri amb l’ob-
jectiu d’analitzar els problemes
i buscar solucions consensuades.
Una altra acció que en breu serà
una realitat és la construcció del
Centre Cívic de la Ribera a

l’antiga acadèmia Lis, les obres
del qual s’adjudicaran pròxima-
ment. Els treballs s’executaran en
un termini de tres anys, fins al
2007, amb un pressupost glo-
bal de 640.000 euros. L’Ajun-
tament va comprar l’espai, de
800m2, per 507.342 euros.

 >> Els blocs de pisos de l’avinguda de la Ribera, amb el parc en primer terme

PILAR ABIÁN

El municipi rebrà més de
205.500 euros d’administracions
supramunicipals per dur a terme
actuacions promogudes per
l’Àrea Social al llarg del 2005.
La xifra supera en un 25% la
quantitat que el consistori va
rebre en l’exercici anterior. Con-
cretament la Diputació de Bar-
celona ha concedit més de
141.000 euros per a diferents
programes d’esport, joventut,
promoció de les polítiques
d’igualtat home-dona, immi-
gració, educació, serveis socials,
salut pública i consum. La Gene-
ralitat de Catalunya subvencio-
narà amb més de 35.000 euros
projectes de suport als joves i a
les dones, i l’Àrea Metropolitana
destinarà 28.000 euros a fomen-
tar l’economia local i la millora
d’espais públics a Nahulingo (El
Salvador), municipi agermanat
amb Montcada i Reixac.

Treball fet. En opinió del di-
rector de l’Àrea Social de l’Ajun-
tament, Juan Cañete, l’increment
de les subvencions rebudes –a
manca de comptabilitzar les que
encara resten pendents de con-
firmació– responen a la conso-
lidació dels programes que
s’han engegat des de les diferents
regidories. “Estem fent un
treball seriós, professional i
transversal i això fa que les
administracions valorin l’es-
forç i col·laborin econòmi-
cament amb els projectes”, ha
dit Cañete. El director tècnic ha
destacat les subvencions que el
consistori ha rebut per desen-
volupar els programes d’atenció
a la dona, mitjançant l’oficina de
la Casa de la Vila, i el servei
d’atenció domiciliària per a la
gent gran.

pilar abián
redacció

Rehabilitació i equipament dels elements
col·lectius dels edificis
Dues accions: instal·lació d’ascensors en els
blocs de pisos de 4 o més plantes –es farà
entre el 2007 i el 2009 amb un pressupost de
2.435.000 euros– i rehabilitació de les pato-
logies dels elements comuns i instal·lacions
comunitàries dels habitatges –3.433.000 euros
del 2006 al 2009.

Incorporació de les tecnologies de la infor-
mació als edificis
Instal·lació d’una xarxa Wi-Fi –15.000 euros el 2009.

Foment de la sostenibilitat del desenvo-
lupament urbà
Creació d’un Equip Verd per a la Ribera –50.000
euros entre el 2006 i 2007– i la instal·lació de
mesures d’estalvi d’aigua als pisos i locals –
25.000 euros el 2007.

Desenvolupament de programes de millora so-
cial, urbanística i econòmica
Programa per al benestar i la cohesió social
del barri –800.000 euros entre el 2005 i el 2009–,
dinamització comercial –45.000 euros del 2006
al 2009–, creació d’una oficina del servei ins-
titucional i social –30.000 euros del 2006 al
2009– i constitució d’una oficina per a la gestió
del pla –345.000 euros entre enguany i el 2009.
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Marina Geli confirma que el futur
hospital tindrà prop de 200 llits

sílvia díaz
pilar abián
montcada/ripollet
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NOU EQUIPAMENT SANITARI

PILAR ABIÁN

SANITAT INVERTIRÀ 242 MILIONS
D’EUROS AL VALLÈS OCCIDENTAL

pla comarcal

 >> Els alcaldes de Montcada i Reixac, Ripollet i Cerdanyola han valorat molt positivament la decisió de la Conselleria

Els alcaldes de Montcada, Cerdanyola i Ripollet, molt satisfets per l’anunci de la consellera

pilar abián
montcada

La Comissió de seguiment del
Pla Estratègic ha rebut informa-
ció de primera mà sobre el pro-
jecte de construcció del Tren
d’Alta Velocitat (TAV) i el soter-
rament de la línia de França.
L’alcalde, César Arrizabalaga
(PSC), i el gerent de l’empresa
Barcelona Regional, Miquel
Sodupe, van explicar amb de-
tall el 13 de juliol el traçat de cada
línia. El TAV anirà soterrat durant
un tram de poc més de dos qui-
lòmetres des del carrer Carril, a
Can Sant Joan, fins a l’alçada del
camp municipal de futbol de la
Font Freda passant per sota del
riu Ripoll. En el cas de la línia de
França el soterrament també
s’iniciarà al carrer Carril però la
sortida prevista inicialment pas-
sat el riu presenta problemes
tècnics a causa dels pilotatges de
l’autopista C-33. Per salvar
aquest obstacle, el Ministeri pro-
posa que el tren surti a la super-
fície 200 metres abans del pont
de ferro sobre el Ripoll. Aquesta
és la qüestió que actualment es-
tudien tècnics d’ADIF, l’Admi-
nistrador d’Infraestructures
Ferroviàries, i de l’Ajuntament,
que han demanat la col·laboració
de l’empresa pública Barcelona
Regional. Fins al setembre no se
sabrà si és viable o es descarta
definitivament que la línia de
França se soterri també fins a
l’alçada del TAV.

Propostes. Mentrestant, a
petició de l’Ajuntament, Barce-
lona Regional ha fet diferents
propostes sobre el tram que anirà
des del carrer Bogatell fins a
Rocamora. L’estació de França
desapareixerà i es construirà una
altra de nova just a sobre d’on
passarà el tren, un cop soterrat.
Això permetrà que el carrer
Generalitat tingui continuïtat fins
al carrer Guadiana. També hi
haurà un aparcament subterrani.

L’Ajuntament
informa sobre
el pas del TAV

La consellera de Sanitat, Mari-
na Geli, ha manifestat que el
govern autonòmic invertirà 242
milions d’euros entre els anys
2006 i 2009 en el Vallès Occi-
dental amb l’objectiu de pal·liar
el dèficit sanitari d’una comarca
en creixement que, segons les
previsions, en el 2015 comptarà
amb un milió d’habitants. El pla
d’actuació inclou la construcció
de dos nous hospitals –el que
hi haurà entre Montcada, Cer-
danyola i Ripollet i un altre entre
Rubí i Sant Cugat–, l’ampliació
del Parc Taulí de Sabadell, la
reapertura de l’Aliança l’any vi-
nent a la mateixa ciutat i l’entrada
en funcionament de cinc plan-
tes a l’Hospital de Terrassa.
Segons Geli, “la quantitat a in-
vertir és històrica, ja que mai
s’havien destinat tants diners
en un espai de temps tan breu”.

Els alcaldes
dels municipis
de la comarca,
convocats pel
Consell Co-
marcal del Va-
llès Occidental,
s’han manifes-
tat molt satis-
fets per la repercussió que tin-
drà el pla sanitari que, a més de
dotar el territori de nous centres
hospitalaris, preveu l’obertura
de 12 àrees bàsiques i de 18
centres de salut, l’ampliació de
7 ja existents i la reforma de 5.
D’altra banda, a partir del se-
tembre, es crearan els centres
territorials de Salut, amb parti-
cipació dels municipis, en què
els alcaldes tindran veu i vot per
decidir les qüestions que, en
aquest àmbit, afectin les seves
localitats. LR

El futur hospital previst entre
Montcada i Reixac, Cerdanyola
i Ripollet –en els terrenys de
l’antiga Redosa, al costat de la
N-150– tindrà entre 180 i 200
llits. Així ho va confirmar la con-
sellera de Sanitat, Marina Geli
(PSC), durant la presentació del
Pla sanitari del Vallès Occiden-
tal al Consell Comarcal el passat
19 de juliol. La notícia va satisfer
especialment els alcaldes de
Montcada, Cerdanyola i Ripo-
llet, ja que en principi no es pre-
veia que el centre comptés amb
llits d’hospitalització. “La Con-
selleria ha tingut en compte
les necessitats dels municipis
i les perspectives de creixe-
ment”, ha dit Juan Parralejo, al-
calde de Ripollet i president de
torn de la Mancomunitat que
formen les tres ciutats.
Geli va argumentar que la pre-
visió inicial de la Generalitat era
fer un hospital lleuger amb
serveis ambulatoris i especia-
listes,  però que “l’augment de-
mogràfic pel que passaran
aquestes poblacions i la ne-
cessitat de descongestionar
l’Hospital de Sabadell han
fet que presentem un centre
amb possibilitat de fer in-
gressos”. L’hospital estarà ges-
tionat per la Corporació Sani-
tària Parc Taulí de Sabadell i cos-
tarà entre 60 i 70 milions d’euros.

Nova referència. L’alcalde
de Montcada i Reixac, César
Arrizabalaga (PSC), s’ha felicitat
perquè el nou hospital permetrà
els ingressos. “L’objectiu –ha
dit– és que aquest sigui el nou
centre sanitari de referència
per als montcadencs, en

comptes de la Vall d’He-
bron”. El nou hospital perme-
trà fer mitja estada –convales-
cència i cures pal·liatives– i llarga
estada. També disposarà d’espe-
cialistes –de manera que els
montcadencs ja no s’hauran de
desplaçar al CAP de Sant An-
dreu– i d’assistència en salut
mental.
La previsió del departament de
Salut és que l’equipament comen-
ci a funcionar de forma progres-
siva a partir de l’any 2009, pri-
mer amb serveis ambulatoris i
en una segona fase, amb hospita-
lització (previsiblement al 2010).
El fet d’incorporar llits i més ser-
veis ha augmentat les dimensions
del projecte fins gairebé dupli-
car-les. Inicialment l’edifici havia
de tenir 15.000 m2 i ara tindrà
prop de 30.000.  El Pla Sanitari
de la comarca també inclou el
segon Centre d’Atenció Primà-
ria (CAP) de Montcada i Reixac,
en construcció al Pla d’en Coll.

SÍLVIA DÍAZ

 >> Marina Geli
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Les escales del carrer
Major entren en servei
pilar abián
montcada

>>Connexió amb Domingo Fins

 >> Molts veïns van voler estrenar les escales un cop inaugurades

FOTOS: PILAR ABIÁN

pilar abián
redacció

El curs polític
acaba amb

el Ple de juliol

En el moment de tancar aquesta
edició tenia lloc a la Casa de la
Vila l’últim Ple municipal previ
al període de vacances estivals
(21 de juliol, a les 19.30h). En-
tre els punts inclosos a l’ordre
del dia hi havia encomanar a la
Comissió Territorial d’Urbanis-
me la tramitació de la modifi-
cació puntual del Pla General
Metropolità (PGM) del sector
discontinu Redosa-Vallençana
Baixa. També s’havia de sot-
metre a aprovació el projecte del
Museu de la Casa de les Aigües i
el plec de condicions per a la
contractació de l’execució de les
obres. Un altre dels punts a tractar
era la declaració de l’empla-
çament arqueològic del jaciment
ibèric de les Maleses com a bé
d’interès local i la sol·licitud de
subvencions destinades a la
creació de més places a les llars
infantils de titularitat municipal.

Festes locals. La Junta de
Govern local ha aprovat quines
seran les festes locals del 2006,
el 20 de març per l’arribada de
la primavera i el 5 de juny, di-
lluns de Pasqua Florida i últim
dia de la Festa Major. >> La canalla, eufòrica  >> Les autoritats en el tall de cinta

Accedir des del carrer Major a
Domingo Fins ja no té perquè
ser un feixuc exercici per als
vianants. Des del passat 19 de
juliol estan en funcionament les
escales mecàniques de pujada
que connecten ambdós carrers
i que són el complement a l’as-
censor de la Casa de la Vila que
actualment fan servir molts dels
veïns del sector quan es despla-
cen d’un cantó a l’altre, sobretot
si tenen problemes de mobilitat
o van amb el carro de la com-
pra. La inauguració del nou
servei va ser seguida amb molta
expectació per centenars de
montcadencs que van voler ser
presents en el tall de cinta, a càrrec
de les autoritats municipals, i que
després van fer llargues cues per
estrenar les escales.

Projecte. L’estructura de les
escales es va començar a muntar
a mitjan juny. El mecanisme
automàtic és de pujada i al cos-
tat de la instal·lació es mantenen
graons d’obra per facilitar la
baixada. El president de l’Àrea
Territorial, Alfons Romo (PSC),
va destacar durant el parlament

inaugural que el projecte global
d’instal·lació d’aquest servei al
municipi “contribueix a elimi-
nar les barreres arquitectòni-
ques”. Aquestes seran les segones
escales mecàniques que hi ha a
Montcada i Reixac. Les primeres,
que són soterrades, uneixen el
carrer Tagamanent amb l’avin-
guda de Catalunya, a Mas Ram-
pinyo. L’Ajuntament té projec-
tada la instal·lació de dues més a
Can Sant Joan i a Can Cuiàs.
L’alcalde, el socialista César Arri-
zabalaga, va aprofitar la seva
intervenció davant dels veïns per
demanar que es faci un bon ús
de la instal·lació i s’evitin actes
vandàlics. També va anunciar
l’arranjament del carrer Sant
Antoni per al proper any i la
futura remodelació del carrer
Major, un projecte sobre el qual
ja està treballant l’Àrea Metro-
politana per encàrrec de l’Ajun-
tament. “Volem un carrer dig-
ne, amb espai diferenciat per
a vehicles i vianants, amb ra-
joles que no es moguin i un
bon drenatge que eviti els
bassals quan plou”, va dir
l’edil. Arrizabalaga va afegir que
l’actuació urbanística es consen-
suarà amb els comerciants.

notícies



6 2a quinzena
juliol/agost 2005 notícies

L’Ajuntament aprofitarà l’aigua
del pou de Can Tuxans per regar
laura grau
redacció

LAURA GRAU

 >> La tanca del CEIP El Turó serà substituïda per una de nova

L’aigua de les
fonts naturals
no és potable

pilar abián
redacció

 >> La Font Pudenta està seca

PILAR ABIÁN

Segons les recents analítiques
efectuades per la Regidoria de
Salut Pública i Consum, cap de
les fonts naturals del municipi és
potable. Les mostres es van
recollir a principi de juliol i,
d’acord amb la normativa vi-
gent, les aigües no són aptes per
al consum. No obstant això, la
tècnica de Salut Pública i Con-
sum, Conxi Basté, considera
que no cal fer una lectura alar-
mista de les dades i que, en el
cas de la font dels Avellaners, a
Vallençana, i de la Mitja Costa,
al Turó, caldria beure molta
quantitat perquè tingués efectes
nocius sobre la salut.

Recomanació. En aquestes
dates augmenten les tempera-
tures i la sequera, dues condi-
cions que afecten la presència de
bactèries i gèrmens, microorga-
nismes que actuen com a indica-
dors de la potabilitat de l’aigua.
Basté recomana la ciutadania
que s’abstingui de consumir
aigua de les fonts naturals fins a
la tardor. De les set fonts naturals
existents a la localitat, només
s’han pogut extreure mostres de
quatre: la Font del Tort (a
Reixac), la Font dels Avellaners
(a Vallençana), la Font Mitja Costa
(a Terra Nostra) i la Font Bassa
de Can Rocamora (a Mas
Rampinyo). Les altres tres –Font
Pudenta, Font dels Caçadors (a
Collserola) i Font dels Capellans
(dins l’ermita de Reixac)– estan
seques.

La incineradora, desballestada. Tersa ha iniciat el desmantellament
definitiu de la incineradora de la Ferreria. La planta anirà a un dipòsit de desballestament ja que no ha
prosperat cap oferta de compra. El primer que es treuran seran els dipòsits i els conductes de gasos
de rentat. Les previsions són que la instal·lació estigui totalment desmantellada a final de setembre. PA

L’empresa subministradora
d’aigua al municipi, Aigües de
Barcelona (Agbar), s’encarrega-
rà de l’obtenció i el manteni-
ment del cabal d’aigua freàtica
del pou de Can Tuxans, a Pla
d’en Coll, que es farà servir per
al rec de parcs i jardins i per a
la neteja dels carrers de
Montcada i Reixac. El projecte
l’han elaborat tècnics de l’em-
presa i la Regidoria de Relaci-
ons amb Entitats de Serveis
Públics de l’Ajuntament. El re-
gidor d’aquest departament,
Ramón Sánchez (ICV-EUiA),
ha assegurat que “l’aigua del
pou de Can Tuxans que es
farà servir reunirà les condi-
cions sanitàries idònies per
al reg”. El regidor ha avançat
que els tècnics municipals i

El consistori estudia el possible aprofitament de les capes freàtiques del municipi

Agbar estan elaborant en
aquests moments un Pla Direc-
tor per estudiar les possibilitats
d’extreure aigua de les capes
freàtiques donada la riquesa hí-
drica del subsòl. Aquesta inici-
ativa té com objectiu l’estalvi
d’aigua, una de les prioritats que
s’ha marcat l’Ajuntament que ja
ha començat a aplicar restricci-
ons en la despesa d’aigua do-
nant compliment al decret so-
bre la sequera emès per la Ge-
neralitat el passat mes de maig.
El departament de Parcs i Jar-
dins ha reduït el rec dels espais
verds del municipi a tres dies a
la setmana i només per la nit,
per tal que les plantes aprofitin
al màxim la humitat. D’altra
banda, Medi Ambient ha dis-
tribuït  quits d’estalvi d’aigua
per col·locar a les aixetes entre
500 famílies del municipi.

L’aprofitament dels aqüífers és una de les línies d’actuació que
impulsa l’Agència Catalana de l’Aigua (ACA) de la Generalitat.
Els tècnics de l’ACA, Eduard Martínez i Xavier Latorre (a la
foto), van fer una xerrada el passat 19 de juliol a la Casa de les
Aigües sobre la sequera a Catalunya i van inaugurar una exposició
sobre la cultura de l’aigua. A l’acte també es va presentar la
topografia del Rec Comtal elaborada pels membres del Centre
Espeleològic Alpí Vallesà (CEAV). LG

Propostes per combatre la sequera

PILAR ABIÁN

Dues obres
locals a la Biennal

d’Arquitectura
L’Ecoparc 2 i el pas soterrani
de Mas Rampinyo estan entre
les 38 obres que el jurat de la
3a. Biennal d’Arquitectura del
Vallès ha escollit d’entre les 190
que s’han presentat a aquest cer-
tamen. Els premis es lliuraran al
novembre. Fins aleshores, les
obres seleccionades seran motiu
d’una exposició que es pot veu-
re a partir d’avui a la Delegació
del Vallès del Col·legi d’Arqui-
tectes de Catalunya. La Biennal
és un certamen que convoca la
Delegació del Vallès de la De-
marcació de Barcelona del Col-
legi d’Arquitectes de Catalunya
i consta de cinc categories (obra
nova pública, obra nova priva-
da, rehabilitació, espais exteriors
i interiorisme). LR
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Viure al bosc, un privilegi i un neguit
>> REPORTATGE. L’estiu al bosc

 >> En primer terme, les monges de Reixac. Al fons, a l’esquerra, un dels roures que va sobreviure al foc del 1982

 >> La Isabel, de Can Piqué, mostra
un grupet d’alzines sureres que es
van salvar de l’incendi de 1994

 >> Maria Egea viu al Bosc d’en
Vilaró des de fa 18 anys. Té pànic
als incendis

laura grau
núria reguero
serralada de marina

Viure a la muntanya és un privi-
legi però també un risc, espe-
cialment quan arriba l’estiu i
pugen les temperatures. La si-
tuació de sequera a tot Catalunya
ha disparat l’alarma d’incendis
aquest estiu. Tot i l’existència
d’un sistema de vigilància i
detecció de focs per part del
Parc de la Serralada de Marina,
els veïns viuen amb neguit aquest
període de l’any. Són casos com
el d’Isabel, mestressa del restau-
rant Can Piqué, que viu a la mun-
tanya des de fa 50 anys, Maria
Egea, veïna del Bosc d’en Vilaró,
o les monges de Reixac.

Experiència. Al llarg de la
seva vida, Isabel ha viscut en viu
i en directe 28 incendis. El més
greu que recorda és el del 1973,
que va durar una setmana i va
mobilitzar l’exèrcit de la caser-
na de Sant Andreu. “Quan un
bosc es crema és com morir-
te una mica –diu– perquè no
vius prou temps per tornar-
lo a veure tal com era”. Des-
prés de presenciar tants incendis
i participar activament en la seva
extinció, la Isabel i el seu marit,
Rafa, han acumulat molta
experiència sobre el compor-
tament del foc i la manera de
combatre’l. Saben que el mo-
ment més perillós del dia és a
les tres de la tarda quan bufa el
vent procedent del mar i en
quins punts les flames prenen
més força. “Però quan hi ha
un incendi i els bombers arri-

ben, ningú no et fa cas;
potser haurien d’escoltar la
gent que vivim aquí i que
hem viscut molts focs”, diu
el Rafa. Les monges de Reixac,
la Carme i l’Elvira, també han
estat testimoni de nombrosos
incendis durant els 30 anys que
porten vivint a la muntanya.
Cada estiu per aquestes dates
se’ls posa la pell de gallina cada
cop que senten passar un
helicòpter. “Sempre que s’ha
calat foc a la muntanya, els
bombers ens han dit que
marxem, però si torna a pas-
sar, ens quedarem a l’interior
de l’església”, afirma la Carme
que recorda amb nostàlgia el
paisatge anterior a les catàstrofes.
On ara hi ha verdissa, bruc i ci-
reretes d’arboç, abans hi havia
gran quantitat de pins i pollan-
cres. “El pitjor incendi a Rei-
xac va ser el del 1982, no va
quedar res, ni el nostre jardí”,
explica la Carme. “Cada vega-
da que marxo miro els arbres
i desitjo que hi siguin tots a
la tornada”, diu mirant el bosc.

Bosc d’en Vilaró. Els veïns
d’aquesta urbanització de Mont-
cada, a tocar de Badalona, viuen
amb preocupació l’arribada de
l’estiu. Maria Egea fa 18 anys que
viu a la muntanya i recorda amb
esgarrifança l’incendi del 1994 que
va cremar 200 hectàrees. Quan
s’acosta la revetlla de Sant Joan ja
tremola: “Si te’n vas fora,
sempre tens la por de què hau-
rà passat quan tornis”. L’AV
s’ocupa de mantenir els carrers
nets i eliminar matolls que pu-

guin afavorir la propagació del
foc. De cara al setembre té pre-
vist fer una franja de protecció
al voltant de la urbanització. El
president, Juan Manuel Santos,
es queixa que encara hi ha moltes
mancances: “Només tenim
una sortida habilitada, no hi
ha un pla d’emergència ni
tenim punts d’aigua”. L’arri-
bada de l’aigua a Vallençana serà
realitat  l’any vinent, segons han
confirmat fonts municipals. El
projecte preveu portar l’aigua
potable fins a les cases i crear
una xarxa hidràulica contra
incendis per facilitar la tasca dels
bombers. Una altra iniciativa que
pot contribuir a millorar la
prevenció i extinció d’incendis és
la creació d’una ADF (Associació
de Defensa Forestal). L’entitat es

troba en fase de constitució ja que
requereix agrupar el 30% dels
propietaris o d’aquells que con-
centrin la massa forestal.
“L’ADF intervindrà en cas

d’incendi i orientarà els bom-
bers ja que coneixen bé la
zona”, explica el representant
municipal de l’ADF, Claudio
Marcos.

FOTOS: LAURA GRAU I NÚRIA REGUERO
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>> Actuació urbanística

L’avinguda de la Ribera té
dos nous passos elevats

laura grau
montcada

 >> Les obres de remodelació van acabar a principi de juliol

NÚRIA JANÉ

Reformes
a la plaça

Salvador Espriu

 >> Les obres duraran sis mesos

NÚRIA JANÉ

taulell d’anuncis gratuïts Informació:
935 726 491

només particulars

Pis en lloguer. Seminou, amoblat i amb
pàrquing. 3 habitacions (1 suitte) i molta llum
a Font Pudenta. 650 euros. Tel. 630 60 50 22.
Oferta de trabajo. Por apertura de nuevos
centros de negocios, personas serias para
trabajar de comercial a tiempo parcial. Nuevo
proyecto empresarial, importantes comisio-
nes. Reunión informativa tel. 679 161 788.
Lloguer de plaça de pàrquing. Al carrer
Aragó  de Mas Rampinyo  Tel. 620 992 410.
S’ofereix. Noia per a neteges de la llar. Tel.
626 13 40 58.
Pis en venda. A Montcada, al costat del
mercat municipal. Finca seminova. Tot ex-
terior, tres habitacions, aire condicionat, ca-
lefacció i ascensor. Pàrquing de lloguer. Preu
258.000 euros (43 milions de PTA). Tel. 687
900 048.
Se traspasa. Heladería-cafeteria Jijonenca
en Cerdanyola por no poder atender. Única en
la zona, totalmente equipada y en buen
funcionamiento. Precio negociable. Tel. 649
949 975 o 936 924 124.
Se vende un nicho. En el cementerio de
Montcada. Tel. 685 86 02 13. María Luisa
Huerto en alquiler. En Terra Nostra. Tel. 649
339 073
Venc vaporetta. Amb planxa. Bon preu. Tel.
935 641 405.
Se ofrece señora. Para tareas domésticas
de limpieza (mañanas). A partir de
septiembre. Tel. 657 23 56 75.

Vendo dos camas. Plegables. A precio
económico con colchón y sin estrenar. Llamar
por la noche al 935 645 797.
Se traspasa cervecería en Can Sant Joan.
A pleno rendimiento y totalmente equipada.
Interesados llamar al 637 20 47 31
Oferta laboral. Taller de Montcada necessita
mecànic i administrativa. Tel. 686 88 13 30
Se vende planta baja en Terra Nostra.  De
60m2.. 2 habitaciones, patio de 60m2, ,
seminuevo, para entrar a vivir. Pk. opcional.
300.000 euros. Tel. 608 886 836/619 960 007.
Vendo piso de 75 m2 en el centro.  Bloque
de 6 vecinos, un primero con balcón y 3
habitaciones. Tlf. 670 22 64 93.  187.000 euros.
Necesito planta baja de alquiler. por motivos
de salud a Montcada. Tel,. 675 64 63 77. Isabel
Viedma. Es urgente.
Busco señora de Montcada para cuidar señor
mayor en Can Cuiàs. 93 575 83 51.
Es ven o es lloga pàrquing a l’av. Catalunya
85. Preu:11.104 euros ó 42 euros/mes. Tel. 678
760 664.
Alquiler de parking. En Pla d’en Coll, c.Girona
12. Grande. Precio a convenir. Tel. 93 564 8080.
Se ofrece. Ayudante de cocina con expe
Monitores de natació amb experiència i
titulació s’ofereixen per donar classes
particulars de natació o fer vigilància en
piscines privades. Tel. 699 648 578

La TMB recull
propostes locals

per millorar el
transport públic

El telèfon d’assistència a la ciutadania és el 935 641 247 i el servei és gratuït

El servei de recollida de mobles
vells continuarà durant l’estiu

L’Ajuntament confia que abans
d’acabar l’any millori el servei
d’autobusos urbà per adequar-
se a les noves necessitats de la
ciutadania. Les propostes muni-
cipals han estat presentades a
l’Entitat Metropolitana del
Transport (EMT) i a la compa-
nyia Transports Metropolitans
de Barcelona i el compromís de
les administracions és que tant
l’autobús 96 com el 155 tinguin
més freqüència de pas i ampliïn
recorregut durant el darrer tri-
mestre de l’any. Una delegació
municipal, formada per l’alcal-
de, César Arrizabalaga (PSC), i
la presidenta de l’Àrea Interna,
Carmen Porro (PSC), es va reu-
nir a principi de juliol amb la pre-
sidenta de l’EMT, Maite Arqué,
el gerent de l’empresa, Pelayo
Martínez, i amb el president de
Transports Metropolitans de
Barcelona (TMB) i el conseller
delegat, Xavier Casas, i Cons-
tantí Serrallonga, respectivament.

Demandes. L’objectiu de la
trobada era traslladar als repre-
sentants de l’EMT i de la TMB
les necessitats d’ampliació de
recorregut de la línia 96 a la zona
del polígon de Pla d’en Coll, pre-
veient la construcció del segon
Centre d’Assistència Primària i
la comissaria dels Mossos
d’Esquadra, així com l’augment
d’un autobús en aquesta línia per
tal d’incrementar la freqüència
de pas. En la reunió també es
va exposar la necessitat d’am-
pliació d’horari de la línia 155,
a partir de les 6h, que la línia
doni servei els dies festius, així
com l’ampliació de recorregut.
Porro considera que aquestes
peticions podrien fer-se efec-
tives abans d’acabar l’any “ja
que han estat incloses en el
programa de treball de la
TMB”, ha dit.

A principi de mes van començar
les obres a la plaça Salvador Es-
priu de Mas Rampinyo que du-
raran al voltant de sis mesos.
L’actuació, iniciada el 8 de juliol,
consisteix a canviar el paviment
i millorar l’accés des del carrer
Baix de Sant Pere gràcies a una
rampa que tindrà dos nivells. La
plaça Salvador Espriu està ubi-
cada entre l’avinguda Catalunya
i Baix de Sant Pere i té entrada
per aquestes dues vies, però
l’accés per Baix de Sant Pere és
a través d’unes escales que difi-
culten la mobilitat dels veïns. Per
facilitar l’accés a la plaça des del
carrer de dalt, es construirà l’es-
mentada rampa.

Espai polivalent. El presi-
dent de l’Àrea Territorial, Alfons
Romo (PSC), ha indicat que amb
les obres, “a banda d’acon-
seguir una plaça accessible,
faran un lloc més modern i
útil per a l’organització d’acti-
vitats”. Els parterres de la plaça,
que dificulten la mobilitat espe-
cialment quan s’organitzen actes,
s’adequaran a la utilització de
l’espai. L’empresa adjudicatària
de les obres és Constructobres
de Montcada, SL i el pressupost
inicial és de 108.000 euros.

núria reguero
mas rampinyo

sílvia díaz
redacció Les obres d’urbanització del

tram de l’avinguda de la Ribera
comprès entre el passeig Jaume
I i el carrer Bonavista ja estan
enllestides després de l’actuació
que ha fet l’empresa Serop i que
ha pujat a 100.000 euros. El prin-
cipal objectiu del projecte, ela-
borat per l’Àrea de Política Ter-
ritorial, ha estat afavorir la circu-
lació dels vianants amb la col-
locació de passos elevats, la tala
de l’arbrat –de dimensions mas-
sa grans– la reubicació d’una
desena de bancs al costat del
mur de la llera del riu i l’ade-
quació dels aparcaments.

Xarxa elèctrica. La millora
d’aquest tram s’ha fet arran l’ope-
ració de soterrament de la xarxa
elèctrica que Fecsa-Endesa ha
dut a terme des del carrer Bar-
celona  fins al pont de la Roca
amb l’objectiu d’ampliar la línia
existent per subministrar energia
elèctrica al sector de Mas Du-
ran, a Mas Rampinyo. Aquesta

operació culminarà amb l’elimi-
nació de 16 torres d’alta i mitja
tensió ubicades a l’avinguda de
la Ribera que encara no té data
d’execució. Fecsa també soterrarà
les línies aèries del pont de la
Roca i de la pujada de la Font
del Tort que, inicialment, estaven
fora del pla.
Aprofitant l’asfaltat del vial,
l’Ajuntament ha ubicat dos pas-
sos elevats de vianants, un a l’al-

çada del carrer Vilanova i l’altra
passat el Mercat. El regidor de
Serveis Municipals, el socialista
Juan Garcia, ha indicat que
aquests passos contribuiran a
reduir la velocitat dels vehicles i
afavoriran els vianants.
L’arrenjament de part de l’avin-
guda de la Ribera ha inclòs tam-
bé la instal·lació d’una bateria de
contenidors soterrats davant del
mercat.

 >> Acumulació de deixalles

El servei de recollida de mobles
vells que fa la Brigada Munici-
pal de l’Ajuntament es reforça
aquest estiu amb un camió de
l’empresa Fomento de Cons-
trucciones y Contratas (FCC),
concessionària del servei de
recollida d’escombraries i neteja
viària del municipi. El cost de
l’actuació té un preu de més de
10.000 euros. La recollida de
mobles vells es fa diàriament i
és un servei gratuït per a la
ciutadania. Les persones interes-

sades han de trucar al telèfon
935 641 247 i informar del tipus

de voluminós i l’adreça on
recollir-lo. El regidor de Serveis
Municipals, el socialista Juan
García, ha indicat que s’ha hagut
de sol·licitar aquest suport per
mantenir el compromís de
neteja viària adquirit, ja que l’estiu
hi ha menys personal a la Briga-
da i els veïns aprofiten el perío-
de vacacional per fer canvis a la
llar. García ha fet una crida
perquè els veïns no deixin els
voluminosos al carrer perquè di-
ficulten el pas dels vianants per
les voreres i donen una imatge
negativa de la ciutat.

sílvia alquézar
montcada

RUBÉN SIERRA
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La prova pilot es farà a final de setembre als principals eixos comercials

Campanya de recollida del cartró
comercial porta a porta

laura grau
montcada

 >> Reunió amb els comerciants

LAURA GRAU

en 2 minuts...

Crítiques al Pla Director de Gallecs

LAURA GRAU

�

Caixer automàtic a l’Ajuntament

�

Trobada una tortuga de Florida�
Èxit de les activitats de natura

Un col·lectiu d’entitats del Vallès, format per grups ecologistes,
AV i partits polítics, ha presentat un recurs de reposició al Pla
Director Urbanístic de Gallecs (PDU) que va aprovar la
Generalitat a principi del mes de maig. Segons les entitats, el
recurs evidencia certes incoherències entre els objectius definits
i el text de la normativa aprovada. En la seva opinió, amb el
Pla aprovat, Gallecs no està protegit. Les entitats no conside-
ren correcte que l’ús de lleure en el sistema de l’espai lliure
central sigui el dominant respecte l’ús agrari i forestal ni tampoc
que es consolidi la urbanització de l’Estany, que pertany a
Montcada i on viu una quarantena de famílies. LR

La Policia Local ha detectat sota el pont de la Roca del riu
Besòs la presència d’una
tortuga de Florida (Tra-
chemys Scripta) de grans
dimensions. Se sospita
que l’exemplar va arribar
el cap de setmana del 9 i
10 de juliol amb la
crescuda que hi va haver
fruit de les pluges.  LR

Les regidories de Medi Am-
bient, Serveis Municipals i
Comerç treballen conjuntament
per posar en marxa la recollida
porta a porta del cartró comer-
cial. La intenció del consistori és
fer una prova pilot a final de
setembre o principi d’octubre
per valorar la resposta dels
establiments i el funcionament
del servei, que serà gratuït. El
passat 11 de juliol va tenir lloc
una reunió informativa amb una
representació dels comerciants
per explicar la iniciativa. La
prova consistirà a passar a
recollir el cartró a una hora con-
creta del dia a tots els comerços
d’acord amb un itinerari que
pretén recòrrer el principal eix
comercial del municipi.

Fi a la saturació. El punt de
sortida del servei serà l’avinguda
Catalunya de Mas Rampinyo. El
camió del cartró passarà per la
rambla dels Països Catalans, el
carrer Major, la Ribera, el carrer
Reixagó de Can Sant Joan i el
carrer Camèlies de Can Cuiàs.

L’Equip Verd del Servei de
Medi Ambient serà el respon-
sable de fer la difusió i el
seguiment de la prova pilot que
encara no té data concreta. Joan
Fàbregas, cap tècnic de Serveis
Municipals, ha indicat que si
l’experiència funciona com
s’espera, la recollida porta a por-
ta del cartró comercial s’estendrà
a la resta de comerços del
municipi, inclosos bars i entitats
bancàries. “L’objectiu és po-

sar fi al problema de saturació
que presenten sovint els con-
tenidors de paper i cartró”, ha
explicat Fàbregas.
L’horari proposat per la prova
pilot és els dilluns, dimecres i
divendres de 15 a 17h. Els co-
merciants hauran de deixar el
cartró i paper ben empaquetat
a la porta dels seus establiments
per facilitar que el camió el
reculli. Abans de fer la prova
pilot, es farà una campanya
divulgativa entre comerciants
per implicar el màxim d’establi-
ments i informar la ciutadania.
Els comerciants que van assistir
a la reunió van valorar positi-
vament la iniciativa però van
veure-hi alguns inconvenients.
Per a alguns, deixar el cartró a la
porta dels establiments a ple dia
pot donar mala imatge i no ser
entès per la ciutadania; per a
d’altres, el problema és que el
contenidor soterrat de paper i
cartró es col·lapsa amb facilitat
si el material no es doblega
correctament. Però la conclusió
general és que caldrà veure els
resultats de la prova abans de
fer les valoracions definitives.

Alba de Lamo, consellera d’EUiA�
La coordinadora local d’Esquerra Unida i Alternativa (EUiA),
Alba de Lamo, ha estat escollida consellera nacional de la
formació durant la quarta Assemblea Nacional feta els dies 9
i 10 de juliol a Barcelona i renova mandat dins l’òrgan de
màxima representació de la coalició. En la mateixa assemblea
Jordi Miralles va ser reelegit coordinador general d’EUiA. LR

IAR liquida la sucursal a Montcada�

L’Ajuntament, mitjançant un conveni
amb Banesto, acull des de principi de
juny un caixer automàtic a l’entrada
de les dependències municipals. El
servei facilitarà als usuaris els paga-
ments en metàl·lic de tributs o altres
tramitacions. LR

Les Activitats de Natura han
comptat amb una mitjana de
participació de 25 persones per
sortida, xifra que ha valorat
positivament el departament de
Medi Ambient, organitzador del
programa en col·laboració amb
l’Associació per a la Conserva-
ció de l’Entorn i la Recerca
(Acer). Si bé les primeres cites del
programa, al mes de maig, van
tenir poc ressò, a mesura que va
arribar el bon temps i la calor,
les inscripcions es van disparar.
La proposta més multitudinària,
amb 50 participants, va ser la Nit
d’estels a Sant Pere de Reixac el

17 de juny. Enguany s’han visitat
nous indrets i s’han descobert
noves vistes panoràmiques des
de diferents punts de la Serralada
de Marina. “El públic partici-
pant és molt variat –explica el

tècnic de medi ambient, Clàudio
Marcos– i tenim des de
famílies amb nens petits fins
a gent gran aficionada a ca-
minar”.  Al setembre es repren-
dran les activitats de natura.

laura grau
montcada

ACER

 >> La nit d’estels a Reixac ha estat la sortida més multitudinària �

Servei immobiliari de qualitat
Des de l’Oficina Municipal d’Informació al Consumidor
(OMIC) s’ha iniciat una campanya d’informació als
establiments de promoció i venda d’habitatges del municipi
per recordar-los les condicions que ha de complir el seu servei.
L’OMIC ha enviat un tríptic a aquests locals amb els requisits
que s’han de complir. A final del mes de juliol un inspector
revisarà si s’acompleix la normativa. LR

RUBÉN SIERRA

Els administradors concursals de la multinacional italiana amb
seu al polígon de Pla d’en Coll ja han presentat el Pla de
liquidació de la factoria, que va tancar a principis d’any. Els
actius de la seu montcadenca estan valorats en més de 23
milions d’euros, una quantitat amb què se sufragarà
l’acomiadament de la plantilla.
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>> Primera trobada amb l’Ajuntament

La Favmir aposta pel
diàleg i la implicació

sílvia díaz
redacció

 >> El consistori i la Favmir intensificaran el treball a partir del setembre

Subvencions
a comerços

per segon any
en 2 minuts...
Cinc minuts de silenci en record al 7 J

NÚRIA JANÉ

Més controls d’alcoholèmia

�

�
La Policia Local realitzarà més controls d’alcoholèmia gràcies al
nou material que ha adquirit recentment, i que consisteix en
quatre senyals reflectants indicatives de control i vuit cons ple-
gables i reflectants. Els agents també estaran equipats amb altres
elements de seguretat
com microauriculars i
dues armilles anti-
bales, les primeres de
què disposa el cos po-
licial. LR

El consistori destinarà 12.000 eu-
ros per segon any consecutiu en
ajuts comercials per a establi-
ments de Montcada. La proposta
l’ha elaborada la Regidoria de
Comerç i té com a objectiu fo-
mentar la implementació de no-
ves activitats comercials, donar
suport als establiments ja existents
perquè millorin les seves infra-
estructures i promoure les noves
tecnologies. Les sol·licituds es
poden presentar fins al 28 d’oc-
tubre. Per conèixer els requisits i
la documentació que s’ha
d’aportar, els interessats es po-
den adreçar a la Regidoria de
Comerç (Alt de Sant Pere, 73,
935 648 505) o bé a l’Oficina
d’Atenció al Ciutadà (av. de la
Unitat, 6, 902 270 370).

Requisits. Els beneficiaris
seran establiments que hagin
iniciat la seva activitat després de
l’1 de gener de 2005; operadors
comercials que vulguin reformar
i millorar la imatge exterior i
modernitzar els seus equipa-
ments; els que vulguin innovar els
seus equipaments informàtics i
també els que, al llarg del 2005,
esdevinguin nous membres
d’una associació. La regidora de
Comerç, Antònia Bofill (CiU),
ha destacat que la nova convo-
catòria respon a la bona accep-
tació de l’any passat i ha afegit
que “els ajuts contribueixen a
millorar el comerç i també a
fomentar la creació d’esta-
bliments de sectors que encara
no tenen representació al
municipi”.

Es prepara la Fira de Liquidacions�

Curs de tècniques d’aparadorisme�

Un total de 15 comerciants de Montcada participen al curs de
tècniques d’aparadorisme que organitzen l’Ajuntament i les
associacions de comerciants de Montcada Centre Comerç
(MCC) i Can Sant Joan
amb el suport d’UGT. El
curs, que consta de 40
hores, va començar el 20 de
juny i clourà el 27 de juliol.
Les classes es fan en un
horari adaptat a les necessitats dels comerciants. Els alumnes
aprenen conceptes i tècniques per millorar l’aspecte dels
aparadors i fer més atractius els productes per als clients. LG

LAURA GRAU

ÁNGEL ACÍN

L’Ajuntament de
Montcada va convo-
car el passat 7 de juliol
una concentració silen-
ciosa davant dels edi-
ficis públics del muni-
cipi en solidaritat amb
les víctimes dels atemp-
tats de Londres i com a protesta contra l’acció terrorista. LR

La unió d’associacions de comerciants Montcada Centre
Comerç (MCC) prepara la 4a Fira de Liquidacions que tindrà
lloc el 18 de setembre al carrer Major. El principal objectiu de
la Fira és donar sortida als productes que no s’han venut durant
el període de rebaixes i liquidar l’estoc dels comerços
participants. Segons la dinamitzadora, Eva Martínez, “és la
cita anual que més positivament valoren els comerciants
tant pels beneficis com per la participació”. LG

lluís maldonado
montcada

Diàleg i treball, aquests van ser
els compromisos que la nova
junta de la Federació d’Associa-
cions de Veïns de Montcada i
Reixac (Favmir) va presentar a
l’alcalde, César Arrizabalaga el
20 de juliol, durant la primera
trobada oficial des de la
renovació de la Favmir que
ambdues parts van qualificar de
“cordial i satisfactòria”.
La nova presidenta, Fina Riera, va
explicar als representants consis-
torials que l’entitat basarà la seva
actuació en tres eixos de treball:
sanitat, residus i territori i va sol-
licitar a l’Ajuntament poder
accedir a més informació “per
compartir-la amb la resta
d’associacions veïnals”.

Calendari de treball. La
Favmir va expressar a l’alcalde
la seva satisfacció ja que segons
la seva presidenta “compartim
el mateix model de ciutat”, i

va traslladar als representants
polítics i tècnics la voluntat de
començar a treballar a partir del
setembre a les diferents comis-
sions que té creades l’Ajunta-
ment: Participació Ciutadana,
Sanitat, Residus i Medi Ambient,
el Pla estratègic i Territori. L’al-
calde va acceptar la petició i es
va comprometre a intensificar la
col·laboració després de les
vacances des de cadascuna de les
àrees de l’Ajuntament per con-
cretar futures accions i propostes
en presència dels directors de
l’Àrea Social, Juan Cañete i
Presidència, Jordi Climent.
La nova junta va estar represen-
tada a la reunió per Riera com a
presidenta;  Miquel Blandino
com a vicepresident i alhora
secretari de l’AV de Terra Nos-
tra, Juan Rodríguez com a
secretari i vicepresident de l’AV
Terra Nostra i el tresorer Ge-
rardo Froilán que compagina el
càrrec amb el de president de
l’AV Montcada Vella.

LAURA GRAU
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L’escola obre el període de matrícula el 5 de setembre i farà les classes a Montcada Nova

ESCOLA D’ADULTS

El centre ampliarà l’oferta
formativa i els horaris lectius

laura grau
montcada nova

 >>Les obres del Casal Ramon Balsalobre podrien estar enllestides la pròxima primavera

entrevista. M. Flor López, regidora d’Educació

“L’ESCOLA PODRIA DOBLAR LES 150 PLACES ACTUALS”

PILAR ABIÁN

núria reguero
montcada

La UAB ajuda
els joves a triar

el seu futur

Vuit alumnes de l’IES La Ribe-
ra han participat al projecte
Campus Ítaca de la Universitat
Autònoma de Barcelona (UAB)
del 13 al 23 de juny. L’objectiu
de la iniciativa és despertar l’in-
terès per cursar estudis superi-
ors als alumnes que tenen capa-
citat però que, pel seu entorn
social o altres circumstàncies, no
se senten atrets ni motivats. L’es-
tada al campus ha consistit en
un seguit d’activitats per treballar
competències transversals, habi-
litats de comunicació i de reso-
lució de problemes d’ordre per-
sonal o social, a més de debats
sobre qüestions d’actualitat. El
coordinador pedagògic de l’IES
La Ribera, Joan Carles Garrido
valora molt positivament l’expe-
riència: “Estem molt contents,
tant els professors com els
alumnes i les famílies. La
majoria s’ha decidit a cursar
estudis superiors de manera
que l’objectiu del programa
s’ha complert”.
El coordinador troba un encert
que el projecte es dugui a terme
quan els joves acaben tercer
d’ESO ja que és una edat críti-
ca, en què encara no saben què
fer: “Assistint al campus tor-
nen motivats i amb ànims per
treure’s el quart d’ESO”, afir-
ma. La d’enguany ha estat la se-
gona edició del projecte Ítaca i
la primera en què ha participat
l’IES La Ribera.

-L’Escola inicia el curs en un
nou espai. Per quant de temps?
Pensem que les obres del Ca-
sal Ramón Balsalobre poden
estar enllestides a la primave-
ra, però no volem donar dates
concretes ja que, donada l’en-
vergadura del projecte, hi pot
haver retards. De totes maneres,
crec que un cop hagi començat
el curs, el més aconsellable és
acabar-lo al mateix lloc i no fer
més canvis d’ubicació ja que
això tindria més inconvenients
que avantatges, tant per a l’equip
de professors com per als
alumnes.
-Els cursos s’han ampliat.
Quines són les novetats més
destacades?
L’oferta formativa s’amplia per
adequar-se al canvi que suposa
passar de ser una Aula d’Adults a
un Centre de Formació d’Adults.
Amb aquesta ampliació, s’incor-
poren el graduat escolar de
secundària (GES) i les proves
d’accés a cicles formatius de
grau mitjà i superior. L’escola

també comptarà amb una aula
d’autoformació tutoritzada. Tot
això és possible gràcies a la
duplicació del personal que
passa de 3 a 6 professors. L’única
formació que no oferim, de mo-
ment, és la preparació per les
proves d’accés a la universitat per
a majors de 25 anys, ja que
aquests cursos són molt espe-
cífics i per preparar-los hem de
saber primer la demanda que
tenim. Si la demanda és suficient,
aquesta formació s’ofertaria el
curs següent.
-També s’han ampliat els hora-
ris, això ha estat fruit de la de-

manda que hi ha hagut?
Considerem que, com els hora-
ris laborals de les persones són
molt diversos, és important que
la formació per a adults es faci
en una franja horària àmplia que
faciliti l’accés a l’escola del major
nombre d’interessats.
-Quantes places hi ha?
És difícil de precisar-ho a cau-
sa de la diversitat d’horaris i
l’existència de l’aula  d’autofor-
mació, on pot haver-hi molta
gent de manera semi-presen-
cial. Però, si hem de fer un càl-
cul, jo diria que pot doblar les
150 places actuals.
-Quin és el perfil majoritari
d’estudiant?
Podem parlar de dos perfils
predominants: d’una banda, hi
ha persones que no tenen el
graduat escolar de secundària i
que volen fer l’ESO o algun cicle
formatiu. I de l’altra, també hi ha
persones nouvingudes, sigui
quina sigui la seva procedència,
que volen aprendre el nostre
idioma. LG

 >>M. Flor López (PSC)

A partir del curs vinent, l’oferta
formativa de l’Aula d’Adults
s’amplia i s’equipara a la d’un
Centre de Formació d’Adults,
rang que serà oficial quan estigui
enllestida la reforma integral de
la seva seu, el Casal Ramón Bal-
salobre de Can Sant Joan. Men-
trestant, les classes es faran al lo-
cal que els sindicats CCOO,
USO i CNT tenen a Montcada
Nova (rambla dels Països
Catalans, 57). Les obres de con-
dicionament del nou espai les
durà a terme la Regidoria de
Serveis Municipals del consistori
durant l’estiu. El curs passat
l’Aula d’Adults va fer les classes
a l’IES Montserrat Miró.

Més professorat. Amb la
duplicació del personal, el cen-
tre podrà oferir el graduat en
Educació Secundària (GES), la
preparació per a les proves
d’accés a cicles formatius de
grau superior  i una aula d’auto-
formació tutoritzada. La pro-
fessora del centre, Gràcia Pérez,
ha explicat que aquesta aula està
pensada especialment per als
alumnes que no poden assistir a
les classes: “La persona es ma-
tricula però només ha de ve-
nir al centre per corregir els
exercicis que fa a casa i po-
der-li fer un seguiment”.
També hi ha cursos de llengua
oral i escrita per a estrangers,
aprenentatge i perfeccionament
de la lectura i l’escriptura i inicia-
ció a l’anglès i a la informàtica.
L’increment de personal perme-
trà fer torns de matí, tarda i
vespre. El període de matricu-
lació estarà obert entre el 5 de
setembre i el 16 de setembre al
nou local.

ARXIU/JORDI FLORES

ARXIU

 >> Joves de l’IES la Ribera
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El ‘Montcada és
estiu’, consolidat

núria reguero
montcada

 >> La cloenda de les activitats dels Casals d’Estiu es va celebrar el 20 de juliol a l’ermita de Reixac

NÚRIA REGUERO

>> Finalitzen les activitats

 >> Casal al Centre Cívic Can Cuias  >> Els joves també han estat protagonistes dels tallers

El programa lúdic i d’oci Mont-
cada és estiu ha arribat a la seva fi.
Aquest és el segon any que l’Àrea
Social de l’Ajuntament coordi-
na les activitats (música, dansa,
teatre, arts plàstiques, esport i
natura. El director de l’Àrea i
coordinador del projecte, Juan
Cañete, n’ha valorat molt positi-
vament el transcurs. Cañete con-
sidera que el programa està
consolidat, amb un 10% més de
participació respecte l’any
passat: “Als esports han
participat un miler de perso-
nes i l’any vinent, amb les
instal·lacions noves, encara
anirà millor”. La cloenda de les
activitats esportives es va fer el
passat 21 de juliol a la plaça Lluís
Companys amb una concen-
tració de quads, inflables, jocs
per a totes les edats i una cabina
de simulació de vol anomenada
el Túnel del vent, que va ser
l’atracció estrella. A banda dels
esports, l’activitat que més im-
pacte ha tingut ha estat el Casal
d’estiu, organitzat per la Regi-
doria de Joventut, que ha tingut
com a eix temàtic la història de

Montcada i la seva configuració
en diferents barris. La festa
cloenda del Casal, amb més de
500 nens, es va celebrar el 20 de
juliol a Reixac amb una gimcana,
l’actuació dels Gegants de
Montcada i els tallers de l’Equip
Verd.

Tallers juvenils. La d’a-
quest estiu ha estat l’edició que
més joves ha mobilitzat. La
voluntat d’innovació s’ha traduït
en la participació de prop d’un
miler de joves als concerts, tallers
i exposicions, segons la Regido-
ria de Joventut. La principal
novetat han estat les activitats de
la Ribera a través del Casal In-
fantil i Juvenil, com el Mulla’t pel
barri o la Marató de ball. Els
centres que han acollit bona part
de les activitats han estat l’Espai
Jove Can Tauler, amb tallers tan
originals com el de perruqueria,
i el Centre Cívic de Can Cuiàs,
on han participat una cin-
quantena de veïns. “Els tallers
que han tingut més èxit han
estat els de pintura a l’oli, els
de flamenc i els ludojocs”,
explica la dinamitzadora del cen-
tre, Roser Solano.
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Una exposició pretén vol rescatar
el paper de la dona a Montcada
núria reguero
montcada

El projecte vol reconèixer la tasca i el lideratge social femení al municipi
ARXIU FAMÍLIA TABERNERO

 >> Dones obreres a la fàbrica d’Aismalibar el 1955

en 2 minuts...
Suport als malalts de l’MPS

�

�

L’Escola Bon Dia acaba el curs�

PILAR ABIÁN

Marató infantil de ball

El Grup de Dones de Can
Cuiàs ha lliurat a la Conselleria
de Sanitat les 3.200 signatures
recollides a la campanya con-
tra l’ampliació d’un a tres anys
del període recomanable per
fer les revisions ginecològiques.
El col.lectiu es mostra en desa-
cord amb el nou protocol del
Servei Català de la Salut per-
què considera que tres anys és
un termini excessiu per detec-
tar les patologies en el seu estat
embrionari. El Grup, tot i ac-
ceptar els arguments de l’admi-
nistració sobre els estudis de
càncer de cèrvix que demostren
que les dones amb parella esta-
ble s’han de fer la citologia cada
tres anys, defensa la visita anual
al ginecòleg per fer-se un exa-
men rutinari, encara que aquest
no inclogui la prova esmenta-
da. El col·lectiu té previst fer
arribar a la Regidoria de Salut
Pública de l’Ajuntament el
document que va adjuntar el 15
de juliol juntament amb les sig-
natures que han lliurat a la Con-
selleria de Sanitat.

Més de 3.000
signatures per
les revisions

ginecològiques
sílvia alquézar
redacció

Nova visita
oficial a Àguilas

a l’agost

El Centre Bon Dia de Càritas Montcada, amb seu a Can Sant
Joan, va acomiadar el curs 2004-2005 el 20 de juny amb una festa
organitzada per les usuàries en què van mostrar els coneixements
adquirits durant l’any als tallers de música i de manualitats, així
com a les classes de cuina. L’Escola Bon Dia treballa per la
integració de les dones amb risc d’exclusió social. LR

El Casal Infantil i juvenil de la Ribera va organitzar el passat
13 de juliol una Marató
de ball al parc de les
Aigües en el marc del
programa Montcada és

estiu. A l’acte va partici-
par al voltant d’una
cinquantena de nens que
van ser obsequiats amb
un berenar. LR

Una delegació municipal,
encapçalada per l’alcalde de
Montcada, César Arrizabalaga
(PSC), farà a l’agost una nova
visita oficial a Àguilas, municipi
murcià agermanat amb la ciutat.
El viatge tindrà lloc el cap de
setmana del 20 i 21. Dissabte hi
ha prevista una recepció a
l’Ajuntament d’Àguilas a l’expe-
dició local, formada per repre-
sentants polítics del consistori
montcadenc, i un dinar oficial.
Diumenge se celebrarà el Dia de
Montcada a la localitat murciana,
amb un festival d’havaneres a
càrrec del grup Port Vell. El
Centro Aguileño col·labora en
l’organització dels actes.

El Consell Municipal de la Dona
ha engegat un projecte per re-
conèixer la tasca i el lideratge
social de moltes montcadenques
en el desenvolupament del mu-
nicipi. El procés de recerca s’ini-
cia centrant l’atenció en els mo-
viments socials, com els obrers,
veïnals o educatius, durant la
transició i els primers anys de
normalització democràtica.
Segons les integrants de la co-
missió de treball que s’ha cons-
tituït dins del Consell, “les do-
nes protagonistes dels  esde-
veniments passats han que-
dat silenciades i han desa-
paregut de la història ofici-
al”. És per aquest motiu que el
projecte pretén recuperar la me-
mòria històrica i ho vol fer do-
nant a conèixer als ciutadans el
compromís i el valor que van
assumir moltes montcadenques
amb l’avenç social i la norma-
lització democràtica al munici-
pi. La comissió també analitza-
rà les demandes que van expo-
sar les dones a final dels anys
setanta i principi dels vuitanta
com a precedents cap a la igual-
tat de tracte i oportunitats. “Pre-

tenem crear un espai de de-
bat i reflexió sobre l’impacte
de les dones en el desenvolu-
pament social del municipi”,
explica una de les integrants de
la comissió, Núria Moner.

Crida a la ciutadania. Per
dur a terme la investigació, el
Consell Municipal de la Dona
fa una crida a totes les dones de
la ciutat perquè donin a conèi-
xer les seves experiències o his-
tòries i aportin material docu-
mental sobre la participació del
sexe femení en el desenvolupa-
ment de Montcada. Amb tots

els testimonis i el material reco-
llit, el Consell de la Dona crearà
un fons documental i gràfic que
permetrà conèixer la presència
de les dones a la localitat, la ma-
nera d’organitzar-se i les acti-
vitats que van dur a terme. Un
fons, segons el Consell, de gran
utilitat per a futurs treballs de
recerca i per crear models de
referència femenins entre les
generacions joves. Les persones
interessades a aportar informa-
ció per dur a terme aquesta ex-
posició s’han d’adreçar a la Casa
de la Vila, 3r pis o trucar al telè-
fon 935 645 132.

Una subhasta de pintures del 18 al 31 de juliol i una xerrada el
22 de juliol a la Casa de la Vila (19h) són els actes que ha
preparat l’Associació de malalts de Mucopolisacaridosi (MPS)
d’Espanya a Montcada i Reixac per donar a conéixer l’entitat
i la malaltia a la població. L’acte central el protagonitzarà el
doctor i pediatra Guillem Pintos qui explicarà en conferència
les conseqüència d’aquesta malaltia hereditària que afecta els
infants i que provoca pèrdues de la parla, deformacions
físiques i demència. LR

SERVEIS SOCIALS

 >> Els diables, l’any passat

ÁNGEL ACÍN

sílvia alquézar
montcada
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Santa Engràcia estrenarà
una talla de Luis Barbosa

>> Mare de Déu del Turó

laura grau
redacció

LUIS BARBOSA

 >> La nova imatge de la Mare de Déu del Turó és de fusta de noguera

El proper 8 de setembre tindrà
lloc l’acte d’entronització i
benedicció de la nova talla de la
Mare de Déu del Turó que ha
realitzat l’artista montcadenc
Luis Barbosa i ha sufragat de
forma altruista un ciutadà
anònim. L’acte, que començarà
a les 19.30h, es farà coincidint
amb el Dia de les Mares de Déu
trobades. La nova imatge es
col·locarà a la capella lateral de
l’església de Santa Engràcia, al
costat del bust de Joan XXIII.
La talla, d’un metre i mig
d’alçada, és feta de fusta de
noguera i recull la posició i la
forma que tenia la verge
originària, que va ser cremada
per les tropes franceses al segle
XVIII a l’ermita del Turó.

Toc personal. L’autor ha fet
alguns aportacions pròpies com
la inclusió de l’escut de Mont-
cada al medalló de la verge i
l’alliberament de l’ocell que te-
nia el nen Jesús entre les mans.
Aquesta no és la primera imatge
religiosa en què treballa l’artista,
que ja ha fet algun Crist per
col·leccions privades, però sí és

la primera vegada que una obra
seva estarà en una església: “Em
fa molta il·lusió, he gaudit
molt aquests dos anys fent
la talla i espero que la gent
se la faci seva”.
Durant aquests mesos Barbosa
enllestirà l’altar de fusta on anirà
col·locada la verge. El mossèn

de la parròquia, Jaume Cases,
ha convidat la ciutadania a par-
ticipar en l’acte inaugural. L’an-
tiga imatge, feta de guix i d’un
estil més clàssic, es mantindrà a
l’indret que ocupa des dels anys
quaranta en deferència als fe-
ligresos de més edat devots de
la verge.
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pilar abián
la ribera

Satisfacció pel treball
fet durant el primer any

>> Taula Cívica de la Ribera

La Taula Cívica de la Ribera
reprendrà les seves activitats a
partir del mes de setembre amb
noves propostes de funciona-
ment i un nou pla de treball.
Aquest és l’acord a què es va arri-
bar en la darrera reunió de la
temporada feta el 30 de juny. En
la trobada les persones que en
formen part van valorar indi-
vidualment les accions fetes al
llarg de l’any i, en general, tot-
hom va coincidir a dir que s’havia
fet un bon treball i que calia con-
tinuar amb les línies marcades. La
Taula Cívica es va constituir a fi-
nal del passat mes d’octubre amb
l’objectiu d’afrontar amb
urgència les problemàtiques
denunciades pel veïnat principal-
ment en tres àmbits: el civisme,
la seguretat i la neteja. Durant
aquests mesos s’ha ampliat el
nombre de membres de 12 a
més d’una vintena i s’han fet ac-
cions destinades a incidir en les
problemàtiques abans esmenta-
des, com ara campanyes infor-
matives sobre l’ús correcte dels
contenidors, una enquesta porta
a porta recollint l’opinió de tots
els residents respecte els aspectes
positius i negatius del barri i

actuacions continuades tant dels
dos mediadors comunitaris con-
tractats des del mes d’abril com
de l’Equip Verd de Medi Ambient.

Futur. Manel Arbiol, coordina-
dor del Pla integral de la Ribera,
considera que a partir del setem-
bre s’ha de fer un salt qualitatiu
en la línia de treball de la Taula
Cívica. “Hem d’integrar –ha
dit– més personal tècnic i
col·lectius que encara no hi
són representats, tant de
l’àmbit de l’educació com de
la gent gran”. Arbiol també és
partidari de funcionar per co-
missions perquè l’organització
sigui més operativa i funcional.
La tasca que faci la Taula Cívica
es veurà reforçada per la injecció
econòmica que rebrà el veïnat
per fer actuacions urbanístiques,
socials i culturals després d’haver
estat inclòs en el Pla de rehabi-
litació de barris de la Generalitat.

 >> La Taula Cívica reunida al juny

HASSAN EL IDRISSI

L’escultor Luis Barbosa dirigeix els treballs d’una dotzena de montcadencs

gent que es mou
Escola municipal de talla i escultura

Comunicar-se amb la fusta
LLUÍS MALDONADO

sònia hernández
can sant joan

 >> Els deixebles de Barbosa participen a la Fira d’Artesania

més informació
Casa de la Vila
Telf. 935 651 121

No són pocs els artistes que as-
seguren que les escultures estan
amagades dintre el material i
que, per tant, la seva feina con-
sisteix en alliberar les figures de
tot allò que les oprimeix. Això
sí, per rebre el missatge ama-
gat cal tenir una sensibilitat es-
pecial. Des de fa més de deu
anys, hi ha un grup de
montcadencs dedicats a aques-
ta comunicació amb la fusta i
que compta amb les directrius
del mestre artesà Luis Barbo-
sa. Amb un funcionament sem-
blant als clàssics tallers renaixen-
tistes, on el mestre instruïa els
seus deixebles en el desenvolu-
paven de la seva obra, a Can
Sant Joan es troba l’Escola mu-
nicipal de Talla i Escultura. En
la llarga dècada d’existència del
centre diversos montcadencs
han desenvolupat la seva prò-
pia tècnica, després de superar
l’etapa inicial en què els nous
alumnes han de demostrar la
seva habilitat fent figures geo-
mètriques a partir de blocs de
fusta. Per mostrar la seva sòli-

da producció, els integrants de
l’Escola de talla participen a di-
verses iniciatives, com ara la Fira
d’Artesania de Can Sant Joan,
on exhibeixen en directe el seu
treball. D’altra banda, per estar
al dia de les noves tendències
artístiques, organitzen sortides
a exposicions. Tot i això, pos-
siblement la cita més important
d’aquest col·lectiu és l’exposició
que s’organitza a l’Auditori Mu-
nicipal al mes de setembre. En-
guany es farà entre els dies 6 i

13 de setembre. En el marc de
la mostra també és prevista la
conferència Llenguatge històric de
l’escultura, a càrrec de l’escultor
Juan Sala Villa, que es durà a
terme el 8 de setembre a l’Au-
ditori. Del 12 al 30 del mateix
mes és obert el termini de
preinscripció per als interessats.
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Divendres 22
conferència. Conferència i presen-
tació de l’Associació de les Mucopolisacar-
diosi i síndromes relacionats. Hora: 19h.
Lloc: Casa de la Vila.
música. Cortocircuit 2005. Actuació
dels grups  seleccionats al concurs Arraigo
i En Cuerpo y Alma. Hora: 22h. Lloc:

Can Tauler (Balmes,16).
exposició.  Exposició de fotografies
de l’Acaps sobre el poble sahrauí fins al 7
d’agost. Lloc: Montcata Vins (Besòs,27).

Dilluns 25
tallers infantils. Hora: d’11 a 13h.
Lloc: Local de l’AV Montcada Nova
(Carrerada). Inscripcions: 935 644 930.

Dimarts 26
tallers infantils. Hora: d’11 a 13h.
Lloc: Local de l’AV Montcada Nova
(Carrerada). Inscripcions: 935 644 930.

Dimecres 27
tallers infantils. Hora: d’11 a 13h.
Lloc: local de l’AV Montcada Nova (Car-
rerada). Inscripcions: 935 644 930.

Dijous 28
tallers infantils. Hora: d’11 a 13h.
Lloc: local de l’AV Montcada Nova
(Carrerada). Inscripcions: 93 564 49 30.

Dissabte 3s
festa major. Festes de Terra Nostra.

HORARI

De dimarts a dissabte: de 17 a 21h

diumenge: d’11 a 14h

CORTOCIRCUÏT 2005
22 de juliol de TERRA NOSTRA

FESTA MAJOR

Vegeu la programació detalladaVegeu la programació detallada

11h: Inauguració de l’exposició de di-
buixos infantils d’alumnes del CEIP Mitja
Costa. Lloc: Estació de Renfe. 18h:

Xupinazo i batucada pels carrers del barri.
Lloc: Plaça del Poble. 18h: Inauguració
de l’exposició dels treballs del Taller d’Art
l’Estudi. Visitable fins a l’11 de setembre.
20.30h: Lliurament de premis del concurs
de dibuixos. 21h: LXIV Festa del Fanalet.
Lloc: Estació. 21.30h: Correfoc dels
Diables de Can Sant Joan des de l’estació
fins a la plaça del Poble. 22h: Teatre. El

pirata negre, de Josep Maria Benet i
Jornet. A càrrec del grup de teatre El
Casino. Lloc: Gran Casino de Terra
Nostra.23h: Gran Ball amb l’orquestra
Sundra. 2.20h: Disco mòbil. Lloc: plaça
del Poble.
música.  Ballada de sardanes amb
la cobla Jovenívola de Sabadell.  Hora:

19h. Lloc: Pl.del Poble (Terra Nostra).
Organitza: AV i Ajuntament.

Diumenge 4s
festa major. Festes de Terra
Nostra. 11h: II Concentració de mo-
toristes amb recorregut per Montcada. A
continuació, ballada country. 13h:

Sardinada popular. 17h: Berenar infantil.
17.30: Animació amb  Animatic duo. 21h:

Sopar de germanor amenizat pel duet
musical Magic i XI Concurs de pastissos.
Lloc: Plaça del Poble.

Dijous 8s
festa major. Festes de Terra
Nostra. Diada de les Verges Trobades:
Missa i ofrena de flors a la verge. Hora:

12h. Lloc: Església de Terra Nostra.

Divendres 9s
festa major. Festes de Terra Nostra.
Missa de difunts. Hora: 19h. Lloc: Casal
parroquial. XX Nit boja. Hora: 21.30h. Lloc:

plaça del Poble. Beach party. Hora: 1h.
Lloc: plaça del Poble.

Dissabte10s
festa major. Festes de Terra Nostra,
a la plaça del Poble. 10h: Campionat de
quatriola i dòmino. XXIII Campionat
d’escacs. 11h: Cursa popular. 17h: Titelles,
torneig de petanca i II Open de dards ran-
king. 18h: Passi de perruqueries del barri.
18.30h: Desfilada de vestits de paper. 19h:

Ball per a la gent gran. 21h: Actuació del
solista Gallufa. 21.30h: Actuació de Visa2,
flamenc i fussió. 23.30h: Gran ball del
fanalet, a càrrec de l’orquestra Mermelada.
2.30h: Disco mòbil amb Dj Anto. Lloc: plaça
del Poble.
sardanes. Ballada de sardanes amb
la cobla Ciutat de Cornellà. Hora:19:30h.
Lloc: Pl. de l’Església.

Dimarts11s
diada. Commemoració de la Diada
Nacional de Catalunya. Hora: A partir de
les 12h. Lloc: Pl.de l’Església. Organitza:

Ajuntament de Montcada i Reixac
taller. Últim dia  del taller de talla i es-
cultura. Lloc: Auditori (Pl.de l’Església,12).

Divendres16s
hora del conte. Contes de menjar,
a càrrec de Joan de Boher. Hora: 18h.
Lloc: Biblioteca de Montcada Centre.

més informació: www.montcada.org

Horaris: de dilluns a divendres, de 9 a 15h i de 17 a 21h

SALA PRINCIPAL

Casa de la Vila

EXPOSICIÓ DE  PINTURES DE  L’AS-
SOCIACIÓ DE MALALTS DE MPS
Del 18 al 31 de juliol

De l’1 al 31 d’agost

De l’1 al 18 de setembre
PINTURES A L’OLI DE LUISA MORENO

MONTCADA AHIR I AVUI

PINTURA DE BENET ROSELL
Del 15 de setembre al 9 d’octubre

EXPOSICIONS

EXPOSICIÓ DE L’ESCOLA MUNICIPAL
 DE TALLA I ESCULTURA
Del 6 al 13 de setembre

TALLER DE TALLA I ESCULTURA

INAUGURACIÓ

 Dimarts 6 de setembre. 20h

CONFERÈNCIA

LLENGUATGE HISTÒRIC
DE L’ESCULTURA

Divendres 9 de setembre. 20h

A càrrec de Juan Sala Vila, crític d’art

Del 3 a l’11 de setembre
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El proper número, el 16 de setembre

Editorial

La Ribera té futur

Telèfons d’interès
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més informació:

la bústia del lector

Les cartes no han d'excedir de 25 línies. És
imprescindible que els autors indiquin el seu
nom, adreça, telèfon  i una còpia del DNI.No
es publicaran les cartes que atemptin contra
la dignitat de les persones o institucions.

Cartes al director

>>Fil directe amb l’Ajuntament
A l’avinguda de la Ribera, després de les obres que s’han
efectuat, només s’han soterrat els contenidors a l’alçada
del mercat municipal. La resta del carrer no s’inclou en el
projecte? Per quin motiu?  C Esteban. Montcada
La resta de contenidors de l’avinguda de la Ribera no s’ha pogut
soterrar perquè entre la vorera i la calçada passen soterrades les
canonades del gas. El consistori té previst instal·lar dues bateries de
contenidors soterrats al carrer Santiago una vegada es facin les obres
de remodelació de la via. Les bateries es col·locarien al final i l’equador
del carrer. Juan García, regidor de Serveis Municipals (PSC).

Ajuntament-OMIC 935 726 474
Ambulàncies               061
Andròmines 935 641 574
Ambulatori  (concertar visites) 902 111 444

(servei d’urgències) 935 750 544
Auditori 935 751 289
Casa de la Vila (Cultura i Museu) 935 651 122
Biblioteca de M. Centre 935 750 999
Biblioteca Can Sant Joan 935 751 901
Deixalleria 935 644 157
Jutjat 935 753 925
Montcada Comunicació 935 726 491
Montcada Aqua 935 650 996
OAC 935 726 474
Of. d’Atenció a la Dona 935 651 122
Policia Local  092 -935 726 474
Policia Nacional           091-935 642 450-935 642 654
Protecció Civil 935 751 717
Punt de Servei FECSA 935 641 137
Recollida de mobles vells 935 641 247
Institut Municipal d’Esports (IME) 935 650 999
Servei de Recaptació OALGT 935 647 743
Servei Local de Català 935 751 644
Servei de Promoció Econòmica 935 648 505
Serveis Socials 935 753 430
SIJ A Prop (Can Tauler) 935 64 1741
Taxis 935 802 727

Hasta pronto
Comunidad de feligreses

Can Sant Joan

>>Los feligreses de la parro-
quia de Can Sant Joan quere-
mos hacer público nuestro pro-
fundo agradecimiento a Mn. Jo-
sé Jesús Montoya, el cual ha es-
tado al cuidado pastoral, espiri-
tual y administrativo de esta pa-
rroquia, que tan dignamente y
con su esfuerzo ha levantado en
tan poco tiempo haciendo me-
joras en las instalaciones, en la
pintura, el sonido y la ilumina-
ción. Y siempre participando
activamente. Espiritualmente,
los martes exposición al Santí-
simo haciendo con sus reflexio-
nes una catequesis y, a continua-
ción, la Eucaristía. Los miérco-
les, la misa en la que nos hacía
participar de forma activa ex-
poniendo nuestros proyectos,
problemas, dificultades y po-
niéndolas en manos de Dios.
Gracias también por visitar a
esas personas con limitaciones
o enfermedades para fortale-
cerlas en la fe, para que su día a
día fuera mejor dándoles mu-
cho cariño. También darle las
gracias al obispo José A. Me-
neses que tuvo el gran acierto
de enviarlo ante nosotros. Por
eso y mucho más esperamos
que estas vacaciones le sirvan
para reflexionar y no olvide que
aquí hay muchas personas que lo
valoran y le esperan con los bra-
zos abiertos para continuar lo
que ha empezado.

Mal servicio
Juan Expósito González

Can Cuiàs

>>Soy un vecino de Can Cuiàs
y quisiera transmitir, al igual que
muchos otros vecinos, mi ma-
lestar y mi gasto de teléfono par-
ticular. Estamos cansados de lla-
mar y llamar al Ayuntamiento y
a la Policía Local para comuni-
carles sus deberes como funcio-
narios públicos. No puede ser
que cada vez que tenemos un
problema seamos los vecinos
los que tengamos que alertar al
Ayuntamiento, sea cual sea el
problema. Creo que el Ayunta-
miento tiene inspectores para

que revisen el barrio de vez en
cuando y vean los problemas o
desperfectos que tenemos. No
puede ser que siempre tengamos
que ser los vecinos quiénes avi-
semos al Ayuntamiento de los
problemas que tenemos con la
recogida de basura, el atasco del
alcantarillado o los perros suel-
tos. Otro de los grandes pro-
blemas es el pasotismo y la falta
de civismo por parte de algu-
nas personas al estacionar sus
vehículos. Les da igual dejarlos
en un paso de peatones o en la
puerta de acceso a tu propia fin-
ca, sin preocuparles si hay
minusválidos o cochecitos de
bebés. Pero lo peor de todo es
que cuando llamas a la Policía
Local siempre te dice que no tie-
ne en ese momento agentes li-
bres y, cuando pasa, parece ser
que su función es dar un paseo
por el barrio. O sea que, por
unos y por otros, seguimos te-
niendo este problema y siem-
pre pagan los mismos. ¿Qué le
parecería al Ayuntamiento que
dejásemos de pagar nuestro
impuestos?

Ruidos
AM

Font Pudenta

>>Vivo en la calle Riera de Sant
Cugat y con la entrada del buen
tiempo, un año más, los vecinos
de esta calle tenemos que sopor-
tar noche tras noche el insufrible
escándalo que un grupo de desa-
prensivos jóvenes hacen frente a
nuestras casas en los bancos del
paseo. Ruido de motos, golpes
en la barandilla, gritos, porros y
palmas es su doctrina diaria has-
ta las 2 de la madrugada. Las
personas que madrugan apenas
les queda margen para descan-
sar 3 o 4 horas. La Policía Local
cuando llamas directamente te
dicen “qué, los de siempre, ¿ver-
dad?” y hacen poco más, supo-
nemos que porque tampoco está
en sus manos la solución del pro-
blema. Si por el contrario bajas
a la calle y te encaras con ellos
los resultados son ruedas de co-
ches pinchadas y amenazas tan-
to al que baja como a sus fami-
liares y de “coletilla” te dicen que
la siguiente noche será aún peor.
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Duran, av. Terra Nostra, 37
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Al número anterior es va publicar que el
pressupost total del projecte per a construir i
remodelar equipaments públics a la localitat
de Nahulingo era de 170.000 euros. El total
del pressupost són 82.000 euros, dels quals
la Mancomunitat de Municipis n’aporta 28.000
i la contrapart salvadorenca 64.000. L‘Ajun-
tament encara ho ha de concretar.
D’altra banda, el telèfon de la centraleta de
taxis adaptats per a persones amb pro-
blemes de mobilitat és el de Barna Taxi, 933
577 755. I a la pàgina 29, el titular sobre el
Trofeu Generalitat de Catalunya de
taekwondo també era erroni, ja que
Mercedes Amaya va ser or i no plata.

Fe d’errates

Montcada ha rebut en els dies previs a les vacances d’estiu una
notícia important que permetrà millorar la qualitat de vida d’un
dels sectors més fràgils de la ciutat. El Projecte d’Intervenció Inte-
gral de la Ribera, valorat en uns 10 milions d’euros, rebrà el suport
econòmic de la Generalitat, que aportarà la meitat del pressupost
global de les nombroses actuacions que han dissenyat els equips
tècnics de l’Ajuntament. L’objectiu general del Pla és dotar al veïnat
dels recursos indispensables per assolir la seva recuperació eco-
nòmica, social i urbanística, compromesa per la seva situació
d’origen i les noves realitats socials. La Ribera és un veïnat nascut
als anys 60 que ha desenvolupat una tasca d’acollida de persones
nouvingudes majoritàriament amb pocs recursos econòmics, al
principi d’altres punts d’Espanya i ara de països extracomunitaris.
Paral·lelament, s’han produït dinàmiques negatives com, per
exemple, el deteriorament urbanístic del sector i un baix nivell de
desenvolupament local, que es posa de manifest amb el tancament
progressiu dels comerços. La realitat de la Ribera fa imprescindi-
ble una intervenció especial i urgent per part de les administracions
per tal de no arribar a una situació irreversible i la conseqüent creació
de cercles de marginació social allunyats cada vegada més de la
resta de sectors de Montcada. L’Ajuntament ha fet bé de posar el
fil a l’agulla i començar a treballar en la rehabilitació d’aquest espai,
de tal manera que no torni a quedar d’esquenes a la gran trans-
formació que viurà la zona amb el trasllat de la fàbrica de pintures
Valentine a Can Milans i el soterrament de la línia ferroviària de
França aprofitant l’arribada del Tren d’Alta Velocitat. Tot plegat, es
necessitarà l’esforç de tothom per dibuixar una nova fesomia al
barri on hi hagi plenes garanties d’integració social de tots els seus
habitants amb unes condiciones de vida dignes, independenment
de la seva procedència o cultura.

Lo más triste es que la mayoría
de estos jóvenes son del mismo
barrio y sus padres son total-
mente conscientes del perjuicio
que sus hijos ocasionan a sus
convecinos.Un problema que se
resolvería si los propios padres
les pidieran que se pusieran en
el parque que tenemos justo en-
frente, en el polígono de la
Ferreria al otro lado de la riera.
Mientras tanto, el Ayuntamien-
to, la asociación de vecinos y to-
dos los que podrían ayudar a re-
solver el problema prefieren mi-
rar hacia otro lado. Vergonzo-
so.

Queixa
Antoni Trias

Montcada

>> Som un col·lectiu de veïns
dels carrers Bogatell, Sant An-
toni i Domingo Fins que ha
presentat cinc instàncies a la
OAC i més d’un escrit a La Veu

acompanyat tot això per 24 fo-
tos i 415 signatures de veïns
solidaritzant-se amb les nostres
reivindicacions. Malgrat tots els
nostres esforços, encara és
l’hora que se’ns convoqui a una
reunió amb els diferents de-
partaments afectats. Estem
decebuts i ens sentim ignorats
davant uns problemes molt
greus que afecten a l’esmentada
zona. Creiem que estem esgo-
tant totes les vies democràtiques
per exposar les nostres queixes
i obtenir una resposta oficial per
part de l’Ajuntament. Què més
podem fer?

J. Relat, Major, 89
Pardo, Masia, 2
Vila Nieto, Països Catalans, 51
Vila, pg. Jaume I, 26
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Daniel
García
Estudiant

Francesc
Espinosa
Comerciant

la veu dels veïns

� Sóc conscient del proble-
ma que es pateix, però és
difiícil actuar en conseqüèn-
cia. Hem d’estar alerta perque
són mesos en què plou poc, i
l’aigua és el nostre futur.

� No crec que hi hagi cons-
ciència sobre l’estalvi d’aigua.
Hi ha altres mesures millors
que l’increment del pagament
pel consum excessiu.

Teresa
Azañedo
Mestressa

Àngels
Álvarez
Professora

� No hi ha gaire conscien-
ciació ja que és molt fàcil obrir
l’aixeta i que surti l’aigua.
S’hauria de tractar  el tema des
de l’escola.

� Em preocupa la falta d’ai-
gua i a casa posem la renta-
dora i el rentaplats ben plens.
Les institucions han d’actuar
però nosaltres també.

Miquel
Capella
Pensionista

� A Montcada es perden
molts litres diaris d’aigua del
Rec Comtal i als pous parats
de la companyia d’aigua.

:: Què poden fer els ciutadans?

:: Podem treure aigua de pous

que no es fan servir?

:: Quin nivell de sequera patim?

L’Ajuntament aprofitarà les

aigües del pou de Can Tuxans

per al reg i la neteja de carrers i

estudiarà la possible explotació

de les capes freàtiques

Com podem estalviar aigua?
El fòrum. Conscienciació

opinions contrastades

Per informar-se sobre el tema...
�El sueño del agua. (2004) Documental pedagògic, coproduït per la Unesco, per
sensibilitzar sobre l’ús sostenible de l’aigua.

� Consell per estalviar aigua: www.estalviaigua.org. Projecte Catalunya Estalvia
aigua d’Ecologistes en acció.

�Larbi Bouguerra, Mohamed: Las batallas del agua. Por un bien común de la
humanidad. Ed. Popular. Madrid (2005)

El reg dels espais públics s’ha
reduït a tres dies a la setmana
i només a les nits. L’Equip
Verd va començar al febrer
una campanya per reduir el
consum a la llar

�

“Hi haurà prou aigua, però se n’ha de fer un ús racional”
L’Ajuntament està acomplint el Decret de sequera que
ha dictat la Generalitat per a aquest estiu. Tot i això, la
companyia d’Aigües de Barcelona –concessionària del
subministrament de l’aigua– ha garantit el consum
d’aigua potable als habitatges i a les fons públiques
perquè, entre d’altres qüestions, Montcada és un
municipi envoltat d’aigua i pel qual passen diverses
canonades. Donada la necessitat d’estalviar aigua, estem
aprofitant al màxim els aqüífers. L’aigua del pou de

Can Tuxans, la farem servir per al reg i el baldeig dels
carrers i estem elaborant, juntament amb la companyia
d’Aigües, un Pla Director per estudiar les possibilitats
d’extreure aigua de les capes freàtiques, garantint-ne la
salubritat. Des del Servei de Parcs i Jardins s’està ade-
quant el reg dels espais públics al Decret de sequera i
des del Servei de Medi Ambient s’ha impulsat la cam-
panya No és abús fer un bon ús.Ramon Sánchez

Regidor de Relacions amb
Entitats  de Serveis

“Cal un tractament per a l’ús de les aigües freàtiques”
S’ha de desmitificar que les aigües subterrànies són
pures i de qualitat suficient per ser utilitzades. El
procés d’industrialització que ha patit el territori i la
pressió demogràfica han provocat que, mica en
mica, s’hagin contaminat. Aquest seria el cas de
Montcada. A les zones menys industrials, la rama-
deria i sobretot la problemàtica que genera, també
ha contribuït a la contaminació. Les aigües freàti-
ques han de rebre un tractament –similar al que

s’aplica per potabilitzar les aigües de superfície– per
poder ser utilitzades, un procés costós econòmica-
ment. Actualment s’utilitza un sistema de membra-
nes (nanofiltració i òsmosi inversa) més competitiu
que permet recuperar l’aigua subterrània amb força
més qualitat. A Montcada estem estudiant la
possibilitat d’utilitzar un pou de regants, amb
capacitat de 50 litres per segon, per potabilitzar
l’aigua.

Lluís Martínez Camps
Director de Relacions
Corporatives del grup Agbar

“L’ús eficient és la reserva més sostenible”
El projecte Catalunya Estalvia Aigua d’Ecologistes en
Acció neix om a resposta a la inquietud que va generar
el Pla Hidrològic Nacional (PHN). Vam aplicar
mecanismes d’estalvi a un important nombre d’habi-
tatges i el resultat va ser una reducció del consum d’entre
el 5 i el 20%. Vam concloure que la reserva més soste-
nible d’aigua és l’ús eficient. A partir d’aquí, ens per-
metem reclamar a la Generalitat i als ajuntaments
l’aposta decidida per la nova cultura de l’aigua. El

resultat de la campanya permet afirmar que es poden
estalviar entre 17 i 58 hectòmetres cúbics d’aigua po-
table anuals a Catalunya només amb campanyes
d’estalvi. Apostar per la dessalació com la gran alter-
nativa al transvasament de l’Ebre i al PHN és un error.
Ens cal apostar per la conservació dels recursos hídrics,
els rius, aigües subterrànies i aiguamolls. L’aigua no
pot ser tractada com una mercaderia sinó com un dret
per a tothom.

Grup d’Aigua
Ecologistes en Acció
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Trenta propostes interessants
per a la temporada 2005-2006

CURSOS DE CULTURA

Prop de 400 persones van prendre part als grups de música, pintura i expressió corporal del curs passat

sònia hernández

redacció

 >> Alumnes d’un dels tallers de la Regidoria de Cultura de la passada temporada

ARXIU

la valoració

Amèlia Morral (CiU) és la
regidora de Cultura.
-Quina és la principal novetat
d’aquest any?
-A part dels cursos que hem
ofertat cada temporada, en
aquesta ocasió hem donat
resposta a una demanda
creixent sobre noves teràpies
i estratègies de benestar, i per
això oferim el curs de tècnica
corporal per la salut, i també
el de parlar en públic.
-Quina valoració s’ha fet de
l’any passat?
-Van assistir prop de 400 per-
sones. Els cursos van funcio-
nar molt bé. N’hi ha alguns
molt consolidats, com els de

L’Ajuntament ha rebut una sub-
venció de 1.300.000 euros de
la Diputació de Barcelona per
a la construcció de la Bibliote-
ca i l’Auditori projectats al com-
plex lúdico-cultural de Pla d’en
Coll, al costat de Montcada
Aqua. L’acord es va formalit-
zar el 15 de juny, entre l’alcalde,
César Arrizabalaga (PSC), i el
president delegat de l’Àrea de
Govern Local de la Diputació,
Antoni Fogué. D’altra banda, en
Junta de Govern Local, el pas-
sat 19 de juliol va adjudicar
l’execució del projecte a l’em-
presa Vías y Construcciones,
per un total de 7.280.000 eu-
ros, i la direcció anirà a càrrec
de JG Asociados Consultores
de Proyectos per 320.000
euros. SH

Subvenció per
a la futura

biblioteca del
Pla d’en Coll

Tàrrega
homenatja

Xavier
Fàbregas

La Fira de Teatre de Tàrrega
farà un reconeixement a la tas-
ca del crític teatral Xavier
Fàbregas coincidint amb el 25è
aniversari del festival i el 20è
de la mort del dramaturg
montcadenc. Fàbregas va ser
un dels autors teatrals que va
donar suport al festival des
dels seus inicis, quan era cap
del Servei de Cinematografia
i Teatre del Departament de
Cultura de la Generalitat. Se-
gons els organitzadors, el
montcadenc va ser una de les
figures que va aportar la idea
de teatre al carrer. El proper 8
de setembre es presentarà la
web www.xavierfabregas.net, que
recull una part important de la
seva abundant obra. SH

La Regidoria de Cultura ha fet
pública l’oferta de cursos i tallers
per a la temporada 2005-2006.
Es tracta d’una trentena d’acti-
vitats que es divideixen en quatre
grans blocs. Al d’expressió cor-
poral s’ofereixen els cursos de
dansa oriental, tècnica corporal
per a la salut, ioga, tai-txí, inicia-
ció al teatre i interpretació tea-
tral. A l’apartat d’arts plàstiques
i visuals hi ha tallers d’art, de
tècniques artístiques, de pintura,
de dibuix i pintura, de talla i es-
cultura, d’iniciació a la fotogra-
fia, de fotografia avançada i de
fotografia creativa. El tercer
bloc és el d’expressió musical,
amb les classes de música per a
joves i adults, teclat comple-
mentari, guitarra, guitarra elèc-
trica, iniciació al cant i tècnica
vocal. Encara hi ha un quart grup
de tallers diversos, en què es
troben els d’estampació creativa,
escriptura creativa i cuina per a
infants.

Tarifes populars. Aquestes
activitats ja són pràcticament una
tradició a l’oferta cultural del
municipi, i cada any compten
amb una bona resposta per part
dels ciutadans. El curs passat més
de 300 persones hi van prendre
part. Les tarifes van dels 57 als
140 euros, depenent del curs, la
durada i la quantitat de classes.
Perquè els tallers arribin a tota
la població, la Regidoria ha
previst diversos descomptes
per a jubilitas i pensionistes i per
a aturats que no rebin cap pres-
tació. Al bloc d’expressió musi-
cal també existeixen les quotes
mixtes, que ofereixen la pos-
sibilitat d’assistir a més d’un curs
a preu reduït. Les inscripcions

s’hauran de formalitzar entre el
12 i el 30 de setembre, a la Casa
de la Vila, l’Escola Municipal de
Talla i Escultura o les Antigues
Escoles de Mas Rampinyo.

Professors destacats. Un
altre punt atractiu dels cursos és
el seu professorat, ja que comp-
ten amb la col·laboració d’ar-
tistes montcadencs destacats,
com ara els pintors Maese Pérez
i Eva Sereno, a les classes d’art,
o l’escultor Luis Barbosa a l’Es-
cola de Talla; a més de profes-
sionals rellevants a la resta de
disciplines. Les classes comen-
çaran a partir del 3 d’octubre i
finalitzaran el 30 de juny de
2006.

música o arts plàstiques i n’hi
ha d’altres més recents, com la
dansa oriental o el tai-txí, que
cada vegada tenen més èxit.
Esperem igualar o superar la
participació de l’any passat. SH

ARXIU
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L’Associació de Veïns vol ampliar
el programa de cara al 2006

sònia hernández

bosc d’en vilaró

Desapareix la pedra de
molí trobada al jaciment

 >> El passeig en carro va ser un dels actes de la festa

>>Excavacions a Les Maleses

Terra Nostra celebra la seva festa
major després de vacances

 >> La festa del fanalet és una activitat que té molt bona resposta

SONIA HERNÁNDEZ

La satisfacció amb què es van
desenvolupar els actes del pro-
grama de Festa Major del Bosc
d’en Vilaró ha empès els seus
organitzadors a pensar en l’am-
pliació de la celebració de cara
l’any que ve. Així ho ha mani-
festat el president de l’AV del
barri, Juan Manuel Santos.
“Estem encantats amb la
festa d’enguany, cada any ens
anem superant. Han parti-
cipat més de 400 persones i
tothom ha quedat molt con-
tent. Hem d’ampliar la fes-
ta”, va explicar.

Actes diversos. El ja tradi-
cional chupinazo, divendres 8, va
marcar l’inici de les activitats, així
com les passejades en carro i en

les motos de la Policia Local, on
van participar una vintena de
nens i nenes de la urbanització.
Altres activitats exitoses van ser
l’actuació d’un grup del Casal de

Gent Gran de Santa Coloma
divendres a la nit i les varietés
de dissabte a la nit, que van
incloure números de màgia i
cabaret.

El molí trobat aquest estiu al
Jaciment de les Maleses ha
desaparegut. Aquest ha estat el
resultat més lamentable de la
campanya d’excavacions que
dirigeixen Mercedes Duran i
Gemma Hidalgo al poblat
ibèric. A més d’aquesta impor-
tant peça arqueològica, també
van ser robades les eines de
treball dels excavadors. Els fets
van passar quatre dies abans de
finalitzar els treballs el passat 11
de juliol. A més de descobrir la
desaparició de totes les eines
d’excavació, la principal pèrdua
ha estat la de la pedra de molí,
datada entre els segles III i II
abans de Crist.

Batudes.La directora del
Museu, Mercedes Duran,
sospita que donat el pes de la
peça, aquesta podria haver estat
abocada per una de les faldilles
de la muntanya, la qual cosa
impossibilita la recerca: “Hem
fet diverses batudes per la
zona, però els matolls i la
vegetació fan pràcticament
impossible poder veure res.
A més, és molt probable que
el molí hagi rodolat mun-
tanya avall”, ha explicat la di-

rectora del Museu. L’endemà
del robatori, els excavadors van
trobar dues persones al jaciment
que asseguraven viure allà i que
els van increpar per la tasca que
estaven duent a terme. Els res-
ponsables de les excavacions no
volen inculpar aquestes perso-
nes, però la proximitat dels dos
fets els crea la sospita. “Tampoc
hem de descartar la pos-
sibilitat que algú vingués a
buscar el molí per endur-se’l,
però llavors hauria de ser un
grup nombrós, perquè aquí
no es pot pujar amb cotxe”,
comenta Duran.
Malgrat els lamentables incidents
registrats al jaciment, Duran
assegura que ha estat una
campanya positiva en què s’han
descobert dues estances més,
sobre les quals ja donava notícia
La Veu 265, i nombrós mate-
rial ceràmic.

 >> Un grup de voluntaris van treballar intensament durant la campanya

ARXIU/PILAR ABIÁN

sònia hernández

les maleses

>>FESTES ALS BARRIS. Bosc d’en Vilaró

sònia hernández
redacció

El programa, del 3 a l’11 de setembre, inclou la trobada de motos i la Nit Boja

Entre el 3 i l’11 de setembre, en
plena síndrome postvacacional,
Terra Nostra celebra la seva
Festa Major, organitzada per la
Comissió de Festes. El progra-
ma d’activitats continua les línies
tradicionals d’anys anteriors,
amb cites destacades com la Nit
Boja, que arriba a la seva vintena
edició, la II Concentració de
motoristes o el XXIII concurs
de paelles. A més a més, tampoc
no faltaran altres cites, com la
festa del fanalet, la gimcana in-
fantil organitzada pel grup Els
Titelles, la sardinada popular, el
correfoc animat per la colla de
Diables de Can Sant Joan, la
trobada de puntaires, el passi de
pentinats de diverses perruque-

ries del barri, la ballada de
sardanes i l’actuació del grup
musical local Visa 2. Durant la
setmana festiva també es

podran veure les exposicions de
treballs realitzats pels alumnes de
l’escola Mitja Costa i pel Taller
d’Art l’Estudi.

 >> La peça desapareguda

FOTOS: MUSEU MUNICIPAL
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Benet Rossell homenatja un professor de l’IES Montserrat Miró als anys 80

Un gran nom de l’art català obre
la temporada d’exposicions

 >> Una de les obres de Rossell que s’exposaran a l’Auditori

FOTOS: CRISTINA GIORGI

Resposta satisfactòria a la recta
final del cicle Montcada és Estiu

 >> El Montcada Mig Tempo promou les noves tendències musicals i arts visuals

sònia hernández
redacció

>>Sales municipals

en 2 minuts...
�

Marín aclamat a la Monumental
El torero montcadenc Serafín Marín va tornar a ser el més
destacat a la plaça Monumental de Barcelona en la seva actuació
del passat 17 de juliol. Marín va tallar una orella en una tarda
d’actuacions destacades, on va compartir cartell amb El Cid i
Sebastián Castella. També va tenir una bona tarda el banderiller
veí de Montcada César Pérez. SH

�

Nou concurs de foto a Can Cuiàs
El Centre Cívic Can Cuiàs ha organitzat el I Concurs de
Fotografia Racons i gent de Can Cuiàs. Es poden presentar tots
els autors que ho desitgin, més grans de 16 anys, amb un màxim
de dues obres. El format de les fotografies ha de ser d’un
mínim de 18 x 24 cm i màxim de 30 x 40cm. El termini de
recepció finalitza el 30 de setembre. Les obres presentades
s’exposaran al vestíbul del Centre Cívic del 7 al 21 d’octubre.
El 4 d’octubre es farà lliurament dels premis, un primer dotat
de 200 euros, un segon de 100 i un tercer de 50. SH

� Ruta extremenya de Luis Barbosa
L’escultor montcadenc d’origen extremeny Luis Barbosa par-
ticipa en un circuit d’exposicions per diverses poblacions
d’Extremadura, amb la seva exposició Esculturas del tiempo y del
lácara, una reflexió sobre la lluita que mantenen els humans
amb el temps. Les mostres han començat a Villafranca de los
barros, fins al 24 de juliol, i finalitzaran a Fuente de Cantos, del
28 de novembre al 4 de desembre. El cicle és una iniciativa de
l’Asociación de Universidades Populares de Extremadura. SH

 >> Yara Beilinson

SÒNIA HERNÁNDEZ SÒNIA HERNÁNDEZ

La darrera part del programa
Montcada és Estiu ha deparat
sorpreses agradables per als
montcadencs, com la celebració
de la IV edició del festival de
música electrònica i arts visuals
Montcada Mig Tempo, que en

aquesta ocasió es va celebrar en
dues sessions, el 8 de juliol al
Café Colón i l’endemà al parc
de les Aigües. Una altra de les
actuacions musicals va ser la de
Yara Beilinson, el 8 de juliol a
Can Sant Joan, a qui va prendre

el relleu el guitarrista Toni Xuclà,
a la plaça de l’Església el dia 15.
Per divendres 22 encara és pre-
vista una cita més, el concert de
la formació montcadenca En
Cuerpo y Alma i els ripolletencs
Arraigo, a Can Tauler. SH

Pere Arévalo encapçala
la junta de La Unió

sònia hernández

mas rampinyo

La rehabilitació de l’edifici és el principal objectiu

 entre la paraula i la imatge
-Vostè ha aconseguit crear un
codi propi.
El meu treball, vinculat des de
sempre amb la cal·ligrafia sígnica i
suggeridora de tantes figures i
espais imaginaris que conformen
el meu llenguatge personal, s’em-
parenta naturalment amb la paraula
dita o escrita, que també he prac-
ticat tota la meva vida, i estableix
un lligam íntim amb la literatura.
-Com defineix la mostra?
La coincidència d’aquesta ex-
posició amb el quart centenari de la
publicació del Quixot de Cervantes,
la retrobada amb el meu amic
Masoliver Ródenas per a una nova
col·laboració, l’existència d’una obra
conjunta en homenatge a un altre
creador desaparegut, el nostre
estimat amic Lluís Maristany, que va
estar vinculat a Montcada en
l’època en que era professor de li-
teratura d’institut, així com l’edició

 >> Els nous membres de la junta tenen moltes ganes de fer coses

SÒNIA HERNÁNDEZ

Pere Arévalo presideix la nova
junta directiva de La Unió de
Mas Rampinyo, triada el passat
30 de juny, que substitueix
l’equip encapçalat per Jordi
Escrigas. Arévalo està acompa-
nyat de Joan Sisó, vicepresident,
M. Carme Escrigas, secretària,
Cristina Riera, tresorera, Josep
Joaquim, Lluís Armengol, M.
Àngels Donadeu i Jaume Vila.
Com ha explicat el president,
“formem un equip que té
moltes ganes de fer coses,
sobretot ens volem obrir a la
població, perquè de vegades
sembla que som una societat
semiprivada, i no és així”. De
moment no hi han previstos
grans canvis respecte la gestió de
l’equip anterior: “nosaltres

qualifiquem d’excel·lent la
feina que va fer la junta de
Jordi Escrigas, perquè només
eren quatre i van aconseguir
tirar endavant i fer una feina
molt dura dintre de les possi-
bilitats que tenien”, comenta
Arévalo. Ara és el moment de
prendre posicions per decidir
les estratègies a seguir. De
moment, el tema que més els
preocupa és el de la teulada de
l’edifici, gairebé centenari.
Continuen les negociacions amb
les diferents administracions per
fer front a l’estudi i reparació de
les mancances de l’immoble, així
com per reduir les barreres
arquitectòniques. La bona salut
de les diferents seccions és un
incentiu per aquest grup de
montcadencs disposats a que
“això no caigui”, diu Arévalo.

L’Auditori Municipal i la Casa de
la Vila ja tenen tot llest per co-
mençar la temporada després de
les esperades vacances. Conjun-
tament amb els cursos i tallers, la
programació de les dues sales
conforma l’eix vertebrador de la
cultura al municipi. La cita més
destacada de l’inici de tempora-
da és una exposició de Benet
Rossell, un dels artistes més relle-
vants del panorama artístic cata-
là i espanyol, amb una important
projecció internacional. L’artista
ha creat un llenguatge molt pro-
pi, basat en micrografies, una sè-
rie infinita de petits signes que tant
podrien semblar lletres com fi-
gures humanes i que li ha repor-
tat un merescut reconeixement
internacional. Hi ha obres seves
a centres de Madrid, Bogotà, Sâo
Paolo, París (al Centre Georges
Pompidou) o Céret. La mostra
a l’Auditori serà del 15 de se-
tembre al 9 d’octubre.

Lligam montcadenc. Din-
tre de l’exposició, Al peu de la lle-
tra, es projectarà el vídeo “Lo
Quijon”, un audiovisual dedicat
al personatge de Cervantes que
celebra el seu 400 aniversari. A
més, hi haurà una part dedicada
al poeta Luis Maristany, amic de
Rossell i que als anys 80 va ser
professor a l’institut Montserrat
Miró. Rossell il·lustra poemes
d’escriptors com Manuel Váz-
quez Montalbán o Juan Antonio
Masoliver Ródenas dedicats a
Maristany, mort al 1992. La
mostra de Rossell serà després
de l’exposició dels treballs dels

alumnes dels cursos de talla i
escultura, del 6 al 13 de setem-
bre, en el marc de la qual l’es-
cultor Juan Sala Villa pronunci-
arà la conferència Llenguatge his-
tòric de l’escultura. La Casa de la

Mandorla, que vaig realitzar amb
Vázquez Montalbán i que vam pre-
sentar a Londres, creen el clima
adient per a plantejar aquesta ex-
posició com una celebració del vincle
privilegiat entre plàstica i literatura,
alhora que em permet mostrar la
meva obra més recent que aplego
sota el títol Lo Quixon. SH

Vila reprén a l’agost la mostra
Montcada ahir i avui, de l’Agru-
pació Fotogràfica. Al setembre
oferirà una mostra d’olis de
Luisa Moreno, de l’1 al 18 de
setembre.

Manualitats a Montcada Nova
L’AV de Montcada Nova organitza un taller de manualitats
adreçat a nens i nenes, d’edats compreses entre els 6 i els 14
anys. L’activitat es farà entre el 25 i el 28 de juliol als matins a
les instal·lacions de l’entitat al carrer Carrerada. SH

�

 >> Benet Rossell

ARXIU
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Publicades
les bases per
al 9è Premi

d’Investigació
sònia hernández
redacció

La Junta de Govern Local ha
aprovat les bases per a la 9a
edició del Premi d’Investigació
Ajuntament de Montcada i
Reixac, per al 2006. Els projec-
tes, que hauran de basar-se en
temes relacionats amb la lo-
calitat, s’hauran de presentar en-
tre el 20 de febrer i el 2 de març
de 2006. És condició impres-
cindible que els treballs siguin
originals, inèdits i en català, ja que
el principal objectiu de la inicia-
tiva és promoure la investigació
sobre aspectes locals com la
història, l’arqueologia, la geo-
grafia, la biografia, la sociologia,
l’economia, l’ecologia, el folclor,
les arts i les ciències. El projecte
triat entre els presentats estarà
dotat de 2.400 euros per a la
seva elaboració.
En el moment de presentar les
propostes s’ha de fer constar el
títol, el nom i les dades de l’autor
o autors, una explicació detalla-
da del tema, explicació dels
motius que indueixen a realitzar
el treball, l’època en què es data
la investigació i una proposta
d’índex.

Història d’un rellotge centenari
el retro-visor

La maquinària va sobreviure a l’incendi de l’església de Santa Engràcia durant la Guerra Civil

josep capella

NÚJRIA JANÉ

 >> La primera maquinària del rellotge de l’església de Santa Engràcia es troba a la primera planta de l’Ajuntament

Al vestíbul de la primera planta
de l’Ajuntament, enmig de
modernes oficines i ordinadors
d’última generació, trobem una
reliquia del passat: la maquinària
del rellotge de l’antiga església
de Santa Engràcia, que es va
instal·lar l’any 1905. El rellotge
l’havia demanat des de feia
temps el mossèn de la parròquia
–les primeres sol·licituds daten
dels anys 1850-1860– i final-
ment va ser adquirit per l’Ajunta-
ment amb aportacions econò-
miques de famílies benestants
que estiuejaven al municipi. Per
poder col·locar el rellotge i la
maquinària –que no era nova–
va ser necessari construir un
afegit al campanar octogonal i
un cos de suport per a dues
campanes. L’afegit era molt
evident perquè estava pintat de
blanc i estèticament era molt
diferent de la resta.

Supervivent del foc. L’any
1930 la construcció d’un nou
campanar va obligar a traslladar
la maquinària i es va aprofitar
per modernitzar parts del meca-
nisme. Al 1936, durant els pri-
mers dies de la Guerra Civil,

l’església va ser cremada i, més
tard, enderrocada. La maqui-
nària no va patir danys impor-
tants perquè algunes de les

càrregues explosives que pre-
tenien destruir l’edifici van fallar.
L’agost del 1936 l’Ajuntament
va decretar que la maquinària es
guardés als baixos del consistori.
Després, no se sap com, va anar
a parar a l’escorxador munici-
pal. Al 1950, amb la construcció
del nou campanar, la maquinària
es va reparar i es va muntar de
nou però no va acabar de fun-

cionar prou bé. Finalment es va
decidir comprar una de nova a
l’empresa Hübner, al carrer
Colon. L’antiga es va cedir a
aquesta empresa que la va tenir
exposada al rebedor de la torre
Hübner fins que va plegar. Va
ser aleshores quan l’Ajuntament
se’n va tornar a fer càrrec i va
decidir restaurar-la i exposar-la
al lloc on és ara.

El rellotge va ser adquirit
per l’Ajuntament amb les
aportacions d’estiuejants

fundació cultural
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MONTCADA ÉS ESTIU

Les activitats de l’IME apleguen
més de 1.500 persones

Les activitats d’estiu que
organitza l’Institut Muni-
cipal d’Esports i Lleure
(IME) han tornat a ser un
èxit. Les diades i torneigs
al carrer han aplegat més
de 1.500 persones, que
aquest any han rebut una
bossa d’esports com a
obsequi. El president de
l’IME i regidor d’Esports,
Juan Parra (PSC), s’ha
mostrat molt satisfet del
programa i ha destacat
que “la participació a
les activitats és més alta

silvia díaz
redacció

MULLA’T. SOLIDARITAT> Piscina Z. Centre

19.000m nedats i 625 euros recollits
Un total de 40 persones va participar el 10 de juliol a
una nova edició del Mulla’t per l’esclerosi múltiple, que es
va fer a la piscina municipal del carrer Bonavista. La
jornada la va organitzar la Fundació amb el mateix nom,
que a Montcada compta amb el suport de l’IME. En
total, es van nedar 19.100 metres i es van recollir 625
euros entre la venda de material i els donatius. Els
organitzadors han fet una valoració positiva, tot i que
el temps no va acompanyar.

Vint equips al torneig al carrer
La diada de 3 x 3 de futbol al carrer va comptar amb
la participació d’una vintena de conjunts que van de-
mostrar les seves habilitats en les pistes que es van
instal·lar davant del pavelló Miquel Poblet el 7 de juliol.
El torneig va aplegar nombrós públic. SA

DIADA 3 X 3. FUTBOL> Pavelló M. Poblet

PLAY OFF. FUTBOL SALA> Miquel Poblet

El Bar París s’emporta el títol
L’equip del Bar París és el guanyador de la lliga local de
futbol sala 2005. El Bar París va guanyar la final el 14
de juliol davant l’Iberfusión (1-4). El premi consisteix
en un trofeu i un cap de setmana a la costa per a tots els
membres de l’equip. El tercer lloc va ser per Estudis
Bellber i la Peña Rebanaos es va classificar en quarta
posició.

VILA DE MONTCADA. NATACIÓ> Zona Centre

Més d’un centenar de nedadors
Un total de 110 persones, la majoria infants, va partici-
par el 15 de juliol al VI Campionat Vila de Montcada
de natació, de les categories benjamí, aleví, infantil i
adults. El trofeu, que es va celebrar a la piscina munici-
pal Zona Centre, va comptar també amb vuit equips
de relleus. Les autoritats municipals van repartir els
gairebé 50 premis.

MARXA LENTA. BICIS> Plaça de l’Església

Premi al que arriba més tard
La Cursa en Bici Marxa Lenta va aplegar prop de 30
persones a la plaça de l’Església. La competició requereix
d’un total domini de la bicicleta, perquè guanya qui
aconsegueix creuar la meta l’últim controlant la bici de
tal forma que els peus no toquin a terra durant el
recorregut.

COUNTRY. CURSET> Pista coberta

El ritme de la música folk d’USA
Un any més, els cursets de country han estat un dels
més sol·licitats del Montcada és estiu. S’hi han inscrit 45
persones, que cada dilluns i dimecres entre l’11 i el 20
de juliol s’han acostat al ball de la música folk del sud
d’Amèrica del Nord. Les classes s’han fet a la pista coberta.

DIADA 3 X 3. BÀSQUET> Pl. Església

Un centenar de participants
La Diada 3x3 de bàsquet al carrer que es va celebrar el
12 de juliol a la plaça de l’Església va ser un èxit de
convocatòria, amb 21 equips de categories mini fins a
cadet que van jugar davant dues cistelles mòbils. Hi va
haver força ambient tota la tarda.

que l’any passat”. Parra
ha agraït el suport dels
montcadencs amb Uni-
cef, entitat a la qual es des-
tinarà la quota íntegra de
la recaptació de les ins-
cripcions de les activitats
al carrer i el VII Campio-
nat de Natació Vila de
Montcada i el 5% de la
quota dels cursos i de les
inscripcions de la lliga de
futbol sala. En concret, els
diners es destinaran al pro-
grama Deporte para el De-
sarrollo de l’organització de
les Nacions Unides que
treballa pels drets dels in-

fants a més de 150 països.
En el moment de tancar
aquesta edició, en el marc
de la festa de cloenda del
21 de juliol a la plaça Lluís
Companys, era previst que
representants d’Unicef re-
bessin un xec amb 1.440
euros de la recaptació de
les activitats de mans de
les autoritats municipals.
Algunes activitats han
comptat amb el suport de
clubs locals.

Propostes. La partici-
pació als casals esportius i
als tallers ha estat similar a

la de l’any passat, tot i que
el curs de danses africanes
es va haver de suspendre
per falta d’inscripcions. El
que sí ha tornat a funcio-
nar mot bé ha estat el ca-
sal d’estiu, amb 225 infants
i joves inscrits. Parra ha
avançat que “per a l’any
vinent intentarem am-
pliar les places per a
joves de 12 a 16 anys, ja
que aquesta és la franja
d’edat que més aviat
s’omple perquè la resta
de casals que es fan a
Montcada són per a
infants fins a 12 anys”.

 >> Un èxit de participació

 >> El country es va fer a la pista coberta

SILVIA DÍAZ

SILVIA DÍAZ

 >> La diada de futbol va acollir nombrosos participants

SILVIA DÍAZ

 >> Els participants al Mulla’t van rebre un diploma

 >> Els guanyador i els finalistes amb les autoritats

SILVIA DÍAZ

LLUÍS MALDONADO

 >> El trofeu va aplegar un centenar de persones

 >> A la cursa guanya qui arriba l’últim

MARIO AZAÑEDO

SILVIA DÍAZ

La recaptació íntegra de les diades i els torneigs 3x3, 1.440 euros, s’ha destinat a Unicef
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>> BÀSQUET MASCULÍ. El segon fitxatge

El Valentine masculí incorpora
el jove pivot Marc Fabregat

laura grau
montcada

El Valentine masculí ha trobat
el segon reforç per a la pròxima
temporada. El club ha contractat
el jove pivot Marc Fabregat, de
20 anys i 2’05 metres d’alçada,
que prové del Mataró, al mateix
grup EBA que el Montcada. El
jugador, que es va formar al
planter del FC Barcelona, s’ha

LAURA GRAU

 >> El tècnic César Saura amb el pivot Marc Fabregat i el gerent del club, César Monfort

>> CICLISME

sílvia alquézar
redacció

El Club Ciclista Montcada Sau-
nier Duval va acabar tercer per
equips a la trentasetena edició del
trofeu Aberlard Trenzano de
Sant Pere de Ribes. A la classi-
ficació individual, el millor lo-
cal va ser Ibon Zugasti, que va
entrar a la sisena posició. La cur-
sa va comptar amb la
participació de 83 corredors,
dels quals només van arribar a
la meta 37. La prova es va
desenvolupar en un circuit urbà
amb pas per les localitats de Mas
Solers, Vilanova, Canyelles i
Ribes. Els corredors van haver
de donar 7 voltes per comple-
tar una distància de 120
quilòmetres. El guanyador va ser
Eduardo Gonzalo, del FC Bar-
celona, que va creuar la meta
amb una diferència de gairebé
2 minuts i 30 segons sobre els
sis primers classificats del pilot.
Pel que fa a la resta de ciclistes
del CC Montcada, Pedro
Ramírez va ser tretzè; Antonio
Balmón, 17è; Carlos Herrero,
18è; Pep Morlà, 20è; Jordi
Cervantes, 21è; Sergi López,
27è; Carlos Lapuerta, 30è;
Cristian Ruiz, 33è i Aleix
Fábregas, 35è.

El Grundig Mobile
s’enfrontarà a l’Avemar

>> FUTBOL SALA. Copa de Catalunya

sílvia alquézar
redacció

El Grundig Mobile jugarà con-
tra l’Avemar de Lleida, de ca-
tegoria territorial, el 27 d’agost
el partit corresponent a l’elimi-
natòria prèvia a les semifinals de
la Copa Catalunya. A l’altre matx
el Corbera s’enfrontarà al Canet
a casa. Si l’equip local passa de
ronda, disputarà la semifinal
contra el Marfil Santa Coloma
o el Martorell, que proba-
blement tindrà lloc el 2 de se-
tembre i la gran final serà el dia
4. Pel que fa a les baixes, el club
ha confirmat la marxa del capità

RUBEN SIERRA

 >> El porter Ginés deixa el Grundig Mobile

sílvia alquézar
redacció

El porter montcadenc Javi Mar-
tínez ha aconseguit l’ascens a la
Divisió de Plata amb el conjunt
càntabre Candesa Camargo.
Aquesta ha estat la primera tem-
porada del jugador local a
l’equip de Cantàbria, on ha mili-
tat en qualitat de cedit per part
del Grundig Mobile. El guar-
dameta té 23 anys i s’ha format
al planter del club montcadenc
de futbol sala, on ha jugat des
dels 16 anys fins arribar al pri-
mer equip sota les ordres de
diversos entrenadors.
Tot i que enguany ha estat lesio-

>> FUTBOL SALA. Porter montcadenc

Javi Martínez puja a
Plata amb el Camargo

 >> El porter montcadenc Javi Martínez juga al Camargo de Cantàbria

nat durant un període, el porter
ja es troba en condicions de co-
mençar la pròxima temporada
a la nova categoria. “El nostre
objectiu serà mantenir-nos a
Divisió de Plata”, ha indicat
Martínez, qui ha avançat que el
Camargo té un equip molt jove,
però amb projecció.
Respecte a la seva experiència a
l’equip càntabre, el porter local
es mostra satisfet “perquè a
nivell personal és molt enri-
quidor”. El jove de Can Sant
Joan és llicenciat en empresarials
i va marxar a Cantàbria l’any pas-
sat, tot just haver acabat la car-
rera.

L’EMPRESA VALENTINE I EL CB MONTCADA

RENOVEN L’ACORD PER DUES TEMPORADES

El CB Montcada ha signat un
nou acord econòmic amb l’em-
presa de pintures Valentine, en
un acte fet el passat 15 de juliol
a les instal·lacions de la facto-
ria local al qual van assistir re-
presentants d’ambdues parts
i una delegació de l’Ajuntament
encapçalada per l’alcalde, Cé-
sar Arrizabalaga (PSC). El con-
veni té una vigència per dues
temporades, un fet que va des-
tacar el director general de
Valentine, Ricard Agustí: “Ens
vam comprometre a ampliar
el termini una vegada estigués
confirmada la continuïtat de la
planta a Montcada gràcies al
seu trasllat a Can Milans”. Per

espònsor

mostrat molt il·lusionat amb
l’arribada al club montcadenc:
“És un pas important en la
meva carrera perquè el Va-
lentine és un dels conjunts
més importants de la catego-
ria”. L’arribada de Fabregat
s’ajusta als nous plantejaments
del tècnic, César Saura, per a la
campanya vinent. “Donarà
consistència al joc interior i

esperem augmentar la ca-
pacitat de rebot i d’inti-
midació sobre els rivals”, afir-
ma l’entrenador. La joventut de
la major part dels fitxatges res-
pon a l’objectiu de la directiva i
del cos tècnic de reduir la mitja-
na d’edat de la plantilla, fins ara
força elevada ja que s’havia
mantingut el mateix bloc pràcti-
cament intacte des de feia temps.

sènior B
El sènior B ha renunciat a la
categoria de Primera Nacio-
nal A, ja que  la plantilla de la
pròxima temporada estarà
formada per jugadors d’entre
17 i 18 anys. El nou tècnic és
Manuel Rivas, qui l’any pas-
sat entrenava al juvenil. SA

Héctor Cano, que ha fitxat pel
Corbera, Ague i el porter Ginés,
que hores d’ara no té equip tot i
que ha rebut ofertes de Divisió
d’Honor i de Plata. Ginés, que
ha estat 5 anys a Montcada, no
s’esperava la seva baixa.

la seva banda, el president del
CB Montcada, Pere Oliva, va
agrair a l’Ajuntament i a Valen-
tine el seu suport: “El seu ajut
ens ha permès arribar als 25
anys, que hem celebrat en-
guany. Esperem complir-ne 25
més”. D’altra banda, el batlle va
posar Valentine com a exemple
d’empresa que col·labora amb
la ciutat. “Al setembre engega-
rem una campanya per de-
manar la implicació de les
empresesl en l’esport local”,
va dir l’alcalde. A la foto, d’es-
querra a dreta, Pere Oliva, Cé-
sar Monfort –gerent del club–
Ricard Agustí i César Arriza-
balaga. SA

SÍLVIA ALQUÉZAR

El CC Montcada,
tercer per equips
al trofeu de Sant
Pere de Ribes

LLUÍS MALDONADO
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La primera edició de la Copa
Pirineus de tir amb arc en la mo-
dalitat de recorregut de bosc  ha
estat un èxit. La competició –
una iniciativa del Club de Tir
amb Arc Can Piqué– ha cons-
tat de tres jornades: el 3 d’abril
es va disputar la primera a les
instal·lacions de l’entitat local a
la serralada de Marina, el 28 de
maig es va fer la segona a Tou-
louse (França) i l’última va tenir

>> TIR AMB ARC. Copa Pirineus

L’èxit de la primera edició fa
ampliar la pròxima competició

sílvia alquézar
redacció

La Unió Escacs Montcada par-
ticiparà per primera vegada en
la seva història al Campionat
d’Espanya per equips, que tindrà
lloc a Barcelona entre l’11 i el
14 d’agost. El conjunt local va
aconseguir la classificació gràcies
a la segona posició obtinguda a
la fase final de la Copa Catala-
na, a la qual van accedir després
de proclamar-se campions terri-
torials de Barcelona. L’equip

>> ESCACS. Campionat d’Espanya per equips

Ildefonso Teruel es proclama
campió als 3.000m obstacle

CAN PIQUÉ

La UE Montcada jugarà
per primera vegada

SÒNIA HERNÀNDEZ

JAM

montcadenc estarà format pels
mestres internacionals Arturo
Vidarte –tauler número 1–
Marcelo Panelo (2), Fermín
González (3) i José María Her-
nando (4). Com a reserves es
troben Alejandro Ríos i Raúl
Omar. Els jugadors es mostren
il·lusionats i esperen fer un bon
paper, tot i que són conscients
del gran nivell que hi haurà. El
Campionat consta de sis rondes,
que es disputaran a les Cotxeres
de Sants.

en 2 minuts...
�El Can Sant Joan femení, vuitè

�Nou sènior B femení de La Salle

L’equip femení de l’Escola de Futbol Can Sant Joan Blaugrana
ha acabat la lliga de Segona Catalana a la vuitena posició del
Grup Segon,
una bona clas-
sificació tenint
en compte
que la planti-
lla no ha supe-
rat les 13 com-
ponents du-
rant tota la
temporada i
que en molts
partits ha ju-
gat amb
menys d’11
jugadores. De cara a la pròxima lliga, l’equip passa a formar
part de la nova Escola de Futbol Montcada, fruit de la fusió
del planter del CD Montcada i l’EF Can Sant Joan. L’objectiu
és buscar més efectius per a l’equip perquè no hagi de passar
els problemes d’enguany i intentar millorar la classificació actual.
El tècnic Jesús Mateo segueix a la banqueta.  SA

La Salle Montcada tindrà la temporada vinent un nou equip
femení. L’entitat ha decidit crear un sènior B, que jugarà a
Segona Catalana. L’objectiu del club és que les jugadores joves
es puguin formar abans de donar el salt a Primera Catalana,
on milita el sènior A, entrenat per Josep Quirós. El tècnic del
conjunt B és Rubén Crespo, que fins ara dirigia el juvenil
masculí. Els sèniors A començaran a entrenar el 29 d’agost,
mentre que els B ho faran el dia 30. SA

SÍLVIA ALQUÉZAR

�El CB Elvira Cuyàs tindrà 3 sèniors
El Club Bàsquet Elvira Cuyàs tindrà la temporada vinent tres
equips sèniors: dos femenins i un masculí. El conjunt B d’homes
no continua perquè la majoria de la plantilla d’enguany ha decidit
no seguir vinculat al club. El sènior A femení ha jugat a Terce-
ra Catalana, mentre que el B ho ha fet als Campionats
Territorials  B. Per la seva banda, l’equip masculí ha militat als
Campionats Territorials A. SA

>> ATLETISME. Campionat de Catalunya de veterans en pista a l’aire lliure

sílvia alquézar
redacció

El corredor Ildefonso Teruel,
de la Joventut Atlètica Mont-
cada, ha guanyat la medalla d’or
a la prova dels 3.000 metres
obstacles en el Campionat de
Catalunya de veterans, disputat
el 17 de juliol a Manresa. L’atleta
local va invertir un temps d’11
minuts i 14 segons. Però aquest
no va ser l’únic metall aconseguit
per un esportista montcadenc,
ja que Javier Quílez, al Club
d’Atletisme de Mollet, va ob-
tenir el guardó de plata a la
categoria de 45 anys de la cursa
dels 10 quilòmetres marxa. El
marxador va invertir un temps
de 54 minuts i 40 segons.
Ambdós van fer  una marca per
sobre de la seva personal a cau-
sa de les elevades temperatures.
Els dos atletes tenen previst par-
ticipar el 6 d’agost al Campionat
d’Espanya, que es disputarà a
Torremolinos (Màlaga), i a final
d’agost-principi de setembre al
Mundial, a Sant Sebastià.

 >> Ildefonso Teruel en una prova de 3.000 m obstacle de la temporada

 >> Els jugadors de la UE Montcada participaran a l’estatal

 >> L’equip de Can Piqué que es va desplaçar a Coufoulens, al sud de França

lloc el 17 de juliol a la ciutat fran-
cesa de Coufoulens. El torneig
ha comptat amb més d’un cen-
tenar d’arquers, entre els quals
hi havia jugadors de primer
nivell. Pel que fa als resultats es-
portius, Can Piqué ha demostrat
el seu domini en la modalitat
guanyant 4 medalles d’or –Silvia
Coderc i Fèlix Pérez en arc recte,
Tomi Martínez en arc recorbat
i Enric Saldaña en arc lliure– 3
de plata –Eugènia Martínez en
arc recte i Loli López i Pedro

Martín en arc recorbat– i 2 de
bronze –Josep Sánchez en arc
recte i Juan Ferrer en arc recor-
bat. El president de Can Piqué,
Toni Roca, ha dit que “en la
pròxima edició hi ha previst
fer una jornada més i aug-
mentar el nombre de clubs
participants”. D’altra banda, el
club organitzarà els dies 16, 17 i
18 de setembre el Campionat
d’Espanya d’aquesta modalitat,
que tindrà lloc a les instal·lacions
de Can Piqué.

 >> Javier Quílez va guanyar el guardó de plata a la prova de marxa

CA MOLLET
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Els clubs ja tenen definits els
equips de la propera temporada

>> EL PLANTER. Preparació de la lliga 2005-2006

FOTOS:SILVIA DÍAZ

silvia díaz
redacció

El CB Montcada tornarà a ser
l’any que ve l’entitat esportiva
amb més equips al planter. El club
comptarà amb un sots-21 a pre-
ferent, dos júniors –l’A militarà a
preferent i el B al campionat B
de Catalunya– , un cadet de Pre-
ferent i un altre cadet que jugarà a
la categoria Preferent B. A Pro-
moció hi haurà un premini, dos
minis, un preinfantil, un infantil
masculí i un infantil femení.
També hi haurà tres equips d’es-
cola. El CB Montcada continua-
rà col·laborant amb alguns
equips del CB La Salle Mont-
cada. Per la seva banda, el CEB
Can Sant Joan  tindrà tres equips
masculins de base. El sots-21
l’entrenarà Jordi Mane i l’objectiu
d’aquest equip és jugar a pre-
ferent la temporada 2006-2007.
Aquest any, els sots-21 han pujat
un nivell i competiran a la cate-
goria A-1. El cadet masculí tin-
drà com a tècnic a Jordi Moliné,
que s’incorpora aquesta tempo-
rada al club. L’infantil masculí
l’entrenarà Miguel Villena. El club
ha lamentat, però, que el cadet
femení s’hagi dissolt i no poder
continuar amb cap equip feme-
ní. El CB Elvira Cuyàs tindrà l’any
que ve un sots-21 masculí, un jú-
nior masculí, un cadet femení, un
mini i un premini, a més de dos
equips a l’escola. Aquesta com-
posició és provisional i podria va-
riar una mica després de les ins-
cripcions del setembre. Pel que fa
al CB La Salle Montcada, l’entitat
de moment formarà dos cadets,
un masculí i un altre femení, i un
júnior femení. La composició de-
finitiva es coneixerà al setembre.

Futbol sala i handbol. El
CFS Montcada tindrà al planter
sis conjunts federats –juvenil,
cadet A, cadet B, infantil, aleví i

Les inscripcions
es tanquen a
final de juliol

>> FUTBOL. EF Montcada

El procés d’inscripció a l’Escola
de Futbol Montcada abans de les
vacances finalitzarà el 28 de juliol
i els interessats s’hi poden apun-
tar al camp de futbol de la Font
Freda o al de Can Sant Joan, de
19 a 20.30h. La inscripció durant
el mes de juliol té un descompte
de 30 euros respecte a la ma-
trícula al setembre. De moment,
l’entitat compta amb un cente-
nar d’inscrits. L’escola ja ha fet
públics els horaris de joc i  dels
entrenaments, que es poden con-
sultar als camps i també a través
del web del club, www.
efmontcada.com.

Proves de futbol sala. La
secció de futbol sala farà les
proves a  jugadors el 6 de setem-
bre a la pista municipal coberta.
El club busca integrants per
mantenir els equips que fins ara
tenia el CD Montcada,  infantil,
juvenil i cadet, i per a un de nou,
l’aleví.

benjamí A– i dos de formació,
el benjamí B i el prebenjamí
(escola). El club, que patrocinarà
Grunding Mobile, compta amb
dos coordinadors nous: José
Jiménez serà el responsable de
les categories cadet, juvenil i
sènior B i Francisco Ventura por-
tarà les categories inferiors. Per

Els entrenaments i les presentacions dels conjunts començaran a mitjan del proper mes de setembre

la seva banda, el CH La Salle
Montcada tindrà aquesta tempo-
rada dos juvenils masculins, dos
infantils masculins i un infantil
femení. El juvenil A, que estarà a
Primera Divisió, l’entrenarà José
M. Gómez, que també dirigirà
al sènior B masculí. El juvenil B,
de Segona Divisió, l’entrenarà

 >> El CH La Salle Montcada tindrà cinc equips al planter la propera temporada

els equips
Els equips per als quals
l’Escola de Futbol Montcada
està buscant jugadors són:
femení base (1990), femení
(1991), patufets (2000/
2001), prebenjamí B (1999),
prebenjamí A (1998), benjamí
B (1997), benjamí A (1996),
aleví B (1995), aleví A (1994),
infantil B (1993), infantil A
(1992), cadet B (1991), cadet
A (1990), juvenil C (1989),
juvenil B (1988), juvenil A
(1987), futbol Sala Aleví
(1994/95), futbol Sala Infantil
(1992/93), futbol Sala Cadet
(1990/91) i futbol Sala Juve-
nil (1987/89). L’objectiu de
l’entitat és poder formar al-
menys dos equips de futbol
per cada categoria, per tenir
un competitiu i un altre for-
matiu. Els equips A juvenil,
infantil i aleví jugaran a Pri-
mera Divisió. SD

silvia díaz
redacció

Tesi Escobosa. Els entrenadors
dels infantils masculins encara
estan per decidir mentre que els
de l’infantil femení seran Núria
Sánchez i Eugenio Díaz. Esther
González continuarà sent la
coordinadora del club. Els entre-
naments dels equips de base co-
mençaran a finals d’agost.

 >> El CFS Montcada ha renovat els càrrecs tècnics i comptarà amb dos nous coordinadors de la base
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La força de l’entusiasme. Poques professions permeten
abocar totes les energies, bones i dolentes, per obtenir un
producte beneficiós i saludable per al col·lectiu. Aquest
montcadenc de 27 anys ha trobat la seva feina ideal, tant que li
costa discernir quan està treballant, perquè tot el que viu acaba
d’una manera o altra a l’escenari. Hi ha qui el coneix com el Tom
Cruise montcadenc, per la seva semblança física, i és dels
optimistes que creu en una energia subtil que uneix tots els
humans i que es manifesta en un espectacle amb milers
d’assistents. Al 1999 va fundar la companyia Pentina el gat per
participar en aquests prodigis, només sis anys després ja compta
amb més de 1.000 representacions arreu, amb una altra
companyia, El vent del Nord, i una àmplia experiència, també a la
televisió, on se’l va poder veure al popular Club Súper 3.

“Sóc molt feliç per poder
fer el que més m’agrada”

Sense entusiasme

no existirien els

espectacles de la

companyia

Pentina el gat

La meditació

t’ajuda a

aconseguir la pau

interna,

imprescindible per

animar l’entorn

�

SÒNIA HERNÁNDEZ

�Com va començar la seva
dedicació a l’espectacle?
Va sortir en un moment perso-
nal concret, en què estava aca-
bant l’institut i vaig donar
resposta a una inquietud artística
molt forta. Sempre havia fet de
monitor. Va sortir la possibilitat
de fer animació i em vaig deci-
dir, vaig descobrir que m’agra-
dava molt. Arran d’això vaig
començar a fer cursos, a conèixer
companyies i a demanar-los
feina. Tenia la necessitat de co-
municar-me amb el
teatre familiar i els
espectacles de carrer.
�Què hi ha a la
seva feina del
típic pallasso?
Del clàssic pallasso
espero que només
quedi un record.
L’August i el pallas-
so groc són perso-
natges històrics que
van jugar el seu rol,
però tot es reinventa
i el circ i els espec-
tacles de carrer tam-
bé. A Catalunya des-
prés de la dictadura
la gent volia protes-
tar, van sortir grups
com La Fura dels
Baus, Comediants,
Artristes, Gog i
Magog i animadors
que protestaven i ho feien en
català. El circ a Catalunya
sempre ha estat molt castigat,
potser perquè la gent sempre té

la imatge del típic pallasso al cap.
No ens podem adreçar als nens
d’ara amb models d’abans.
�Es considera un clown?
Tinc veritables problemes per
dir a què em dedico. No em
considero un animador, però sí
ho sóc de vegades, tampoc un
guionista, tot i que també ho
sóc... Sí tinc clar, però, que no
sóc un actor, perquè mai no in-
terpreto, sempre sóc jo mateix.
�No li fa por haver creat un
‘monstre’ com la Pentina?

De cap manera!
Estic molt orgu-
llós de la gent amb
qui m’he trobat i
de tot el que he
après aquests anys.
Sóc molt feliç per
poder dedicar la
meva vida al que
més m’agrada. Tot
i que també hi ha
problemes, com
els que tenim els au-
tònoms o haver de
viure al revés de
tothom: treballem
quan els altres estan
de festa.
�Quins nous
projectes té?
Abans es reunia el
nucli de la compa-
nyia per decidir
què faríem. Ara

ens reunim per decidir què no
farem l’any proper. Les nostres
ganes d’experimentar amb el
teatre de carrer, la música per a

adults, els efectes especials, la
pirotècnica, el circ, les teles aèries
i moltes més coses, ens van fer
engegar molts muntatges i cam-
panyes pedagògiques, i ens hem
adonat que hem de dosificar les
energies, per continuar creixent
i fer cada vegada muntatges
més espectaculars.
�Quan li ha costat més
sortir a l’escenari?
Després de situacions personals
dures, com la pèrdua d'un fa-
miliar. Et preguntes per què has
de pujar a l'escenari a animar
algú quan tu no tens ganes de
res. Però un cop has pujat l'últim
graó per entrar a l’escenari, tota
l'energia negativa queda posi-
tivitzada. Recordo una actuació
en què jo estava bastant tocat i
que hi havia 2000 nens esperant
que comencés l'espectacle. Vaig
fer servir tota l’energia negativa
per moure la gent i l’espectacle
va anar molt bé. Va sortir aquest
punt màgic que no saps d'on ve.
És una energia molt subtil que
ens uneix a tots.
�La seva altra gran passió
és el ciclisme de muntanya.
És una pràctica que em dóna
molt equilibri. M'agrada molt el
cicloturisme i passar-me dies sol
amb la bici, amb unes alforges,
relacionant-me amb l'entorn,
que curiosament és l'antítesi de
quan actuem davant milers de
persones. Moltes idees de la
companyia no surten d'un
despatx, sinó de les travessies
amb la bici.

comunicador, animador i guionista
Jordi AmenósJordi Amenós

�És aleshores quan re-
flexiona?
Crec que la reflexió és la clau
per aconseguir la pau amb un
mateix. I només quan la tens

pots comunicar-te amb l’entorn
i contribuir a l’equilibri del que
t’envolta. No pots convidar a
l’entusiasme si no ho fas des de
la pau interior.


